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Jaro vyspalo se do růžova,

v jasnou zeleň obléklo se pak.

Vysoko zní píseň skřivánkova,

zvedá cvrčků hlas až do oblak.

Koník v trávě, která polehává,

zvoní kosám na uvítanou.

Zas nám voní posečená tráva, 

když jabloně vonět přestanou.

Šťastní lidé zpívají si k práci,

než jim slunce zajde za lesy.

Zeleň v dálce do modra se ztrácí

a to modro splývá s nebesy.

Vážení a milí spoluobčané.
Po půlroční odmlce se vám opět dostává do 
ruky další číslo Sazovických novin. Celosvě-
tová pandemie Covidu-19 omezila společen-
ské a kulturní dění i v naší obci. Epidemio-
logická opatření nedovolila shromažďování 
většího počtu lidí, proto nebylo možno pořá-
dat již tradiční akce, na které jsme se vždy tě-
šili. Společenský sál zel prázdnotou, plesová 
sezóna se nekonala, nebyly zde ani svatební 
hostiny nebo oslavy životních jubileí občanů. 
Nemohl proběhnout ostatkový zvyk Vodění 
medvěda, děti si nemohly užít svého maškar-
ního karnevalu a velikonočních dílniček. Ne-
konala se ani obchůzka s májkem, při které 
děvčátka z Konopky vždy vítají u nás v Sazo-
vicích jaro. Čarodějnice létaly nad prázdným 
výletištěm, na kterém letos chlapci neposta-
vili ani májku. Spolek Hašlergy připravil pro 
děti alespoň čarodějnickou stezku, kterou 
si mohly jednotlivě projít, splnit úkoly a od-
měnou jim byl čarodějnický balíček, který 
byl dětem doručen až domů. V měsíci dub-
nu Obec Sazovice ve spolupráci se spolkem 
Gučabab zorganizovala akci pod názvem 
„Ukliďme Sazovice“. U příležitosti Dne Země 
byli občané vyzváni k očistě okolí naší ves-
nice – úklidu odpadků kolem polních cest 
a místních komunikací. Kvůli omezením ne-
mohl probíhat hromadně, proto si jednotlivé 
rodiny s dětmi rozdělily trasy úklidu a nasbí-
raný odpad v pytlích byl uložen na sběrném 
dvoře. V dubnu byla také zahájena oprava 
polní cesty mezi Machovou a Sazovicemi. 
Akci realizuje Pozemkový úřad Zlín. Oprava 
by měla být hotová do měsíce října. Ani na 
obecním úřadě jsme nezaháleli. Připravo-
vali jsme žádosti o dotace. Na Ministerstvo 
pro místní rozvoj byly podány 3 žádosti. Na 
projekt Stavební úpravy školy v  Sazovicích, 
na opravy dětských hřišť na školní zahradě 
a na nové hřiště na výletišti a také na opra-
vy místních komunikací v obci – k  průmy- 
 
 
 

slové zóně směrem na Tečovice a směrem 
k Buňovu. Ministerstvu zemědělství byla po-
dána žádost o  dotaci na realizaci projektu 
„Sazovice, odkanalizování II. etapa“. Žádost 
o  dotaci na stavební úpravy školy v Sazovi-
cích byla podána též na Ministerstvo financí. 
Pokračovali jsme ve vyřizování stavebního 
povolení na tuto investiční akci. Podařilo se 
nám vše vyřídit za 7 měsíců. V dubnu jsme 
obdrželi od stavebního úřadu pravomocné 
stavební povolení. Proběhl také výběr do-
davatele pro realizaci stavby, výběr technic-
kého dozoru a BOZP. Stavba bude zahájena 
1. června 2021. Vznikne tak 2. třída mateřské 
školy s  počtem 15  dětí. Vybudováním nové 
třídy pro děti MŠ by měli být uspokojeni 
všichni zájemci o zápis do tohoto zařízení.  
V současné době probíhá konkursní řízení 
na vedoucí pracovní místo ředitele/ředitel-
ky Základní školy a Mateřské školy Sazovice, 
okres Zlín, příspěvková organizace. Věřím, že 
se konkursní komisi podaří vybrat nového ře-
ditele/ředitelku, který/á nahradí současnou 
paní ředitelku, Mgr. Věru Velískovou. Funkci 
ředitelky místní školy vykonávala 9 let. Jmé-
nem svým i jménem všech zastupitelů obce 
jí děkuji za její mnohaletou poctivou, oběta-
vou a náročnou práci, kterou na svém postu 
odváděla. Přejeme jí hlavně zdraví a ať se jí 
v novém zaměstnání daří.
Poslední informace se týká areálu koupaliště. 
Od 1. května 2021 se Obec Sazovice stala ma-
jitelem a provozovatelem Sportovního areá-
lu. Bude provozovat koupaliště, tenisové kur-
ty, badmintonovou halu, dětské hřiště, které 
bude v měsíci červnu vybudováno v novotě, 
dvě multifunkční hřiště s umělým povrchem 
a oválnou betonovou hrací plochu. Informa-
ce k provozu a způsobu rezervací sportovišť 
jsou také zveřejněny v dnešních novinách.
Nyní předávám pomyslnou tužku zástupci 
firmy MRB Sazovice, spol. s r. o., Ing. Pavlu 
Miklíkovi.

Co je nového v naší obci za první pololetí r. 2021
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Informace k provozu a k objednávání rezervace 
sportovišť ve Sportovním areálu Sazovice

Na www stránkách obce (www.sazovice.cz), 
v rubrice Sportovní areál jsou zveřejněny 
provozní a návštěvní řády všech sportovišť. 
Je zde také zveřejněn rezervační systém na 
jednotlivá sportoviště. Jedná se o badmin-
tonovou halu, hřiště s umělým povrchem 
pro malou kopanou, tenisové kurty, multi-
funkční ovál a cyklistické trenažéry (sport-
-cycling). Ceny za pronájem těchto jednot-
livých sportovišť jsou uvedeny v rubrice 
Sportoviště. 

Věnujte prosím pozornost informacím o způ-
sobu rezervace, platby a následného vstupu 
na jednotlivá sportoviště:

• Pro rezervaci sportovišť je nutné vyříze-
ní ZÁKAZNICKÉ KARTY na obecním úřa-
dě v Sazovicích.

•	 Zákaznická	 karta	 je	 vydána	 za	 VRAT-
NOU ZÁLOHU 100 Kč. 

	 Zákaznická	 karta	 je	 vydána	 na	 jméno	 
a	e-mail	zákazníka.	

•	 Po	 vydání	 zákaznické	 karty	 obdrží	 zá-
kazník	do	24	h	na	uvedený	e-mail	HES-
LO	pro	vstup	do	REZERVAČNÍHO	SYSTÉ-
MU sportovišť.

•	 Zákaznickou	 kartu	 je	 nutno	 nabít	 na	
obecním úřadě finančním obnosem pro 
rezervací	 sportovišť.	 Pokud	 se	 stav	 na	
kartě	=	0,	nelze	 sportoviště	 zarezervo-
vat.	Dobití	karty	lze	uskutečnit	platbou	
v	hotovosti	nebo	platební	kartou.

•	 REZERVACE	SPORTOVIŠŤ	
 – Vstupte na webové stránky 
 www.sazovice.cz/sportovni-areal
 – Otevřete rezervační systém
 

–  Přihlaste se zadáním e-mailové adresy 
 a hesla
–  Vyberte sportoviště, datum a čas, který 
 chcete zarezervovat.
–  Po potvrzení rezervace se odečítá cena 
 za sportoviště z vaší karty. 
–  Po potvrzení rezervace je vaše karta 
 aktivní 30 min. před a 30 min. po čase, 
 který jste zarezervovali pro vstup 
 na sportoviště a do šaten sportovního  
 areálu. 

V	případě	dotazů	se	neváhejte	obrátit	na	
provozovatele	sportovního	areálu:	
Obec Sazovice, Sazovice 180, 763 01 
Mysločovice, IČO : 00568716 
Kontakty:  tel. 577 121 500, 
mob. 605 261 375, 
podatelna@sazovice.cz.

Tříkrálová sbírka v době covidu
Letos jsme při Tříkrálové sbírce postráda-
li skupinky koledníků, které v jiných letech 
obcházejí s pokladničkami obec. Vzhledem 
k velice nepříznivé epidemiologické situaci 
to nebylo možné a sbírka musela proběh-
nout bezkontaktně. Koledníky nahradila dvě 
sbírková místa, která byla zřízena v prodejně 
Sazovjanka a na obecním úřadě. I přes tyto 
komplikace byla sbírka v naší obci úspěšná, 

bylo vybráno	21	440	Kč. Další finance zaslali 
sazovičtí občané	přímo	na	účet	sbírky nebo 
formou	 dárcovských	 SMS. Patří jim za to 
dodatečné poděkování a zároveň omluva, 
že v letošním nápise nade dveřmi K+M+B si 
museli letopočet 2021 opravit sami. A podě-
kování za ochotu patří rovněž paním proda-
vačkám Sazovjanky, které se ujaly dohledu 
nad pokladničkou v jejich prodejně.

Vážení spoluobčané,
rád bych vás seznámil se změnami v rámci 
provozování sportovního areálu Na koupališti 
v Sazovicích. S ohledem na dlouhodobé zajiš-
tění provozu sportovního areálu pro širokou 
veřejnost a s ohledem na aktuální potřeby 
obce Sazovice v oblasti omezených kapacit 
mateřské a základní školy, došlo od 1. 5. 2021 
ke změně majitele a provozovatele sportovišť 
v rámci areálu Na koupališti v Sazovicích. No-
vým majitelem a provozovatelem sportovišť 
a  volnočasové infrastruktury se stala Obec 
Sazovice, která se dohodla se společností MRB 
Sazovice, spol. s r. o. na odprodeji části areálu 
do vlastnictví obce. Obec Sazovice se tak sta-
la majitelem a provozovatelem koupaliště, 
tenisových kurtů, fotbalového hřiště, badmin-
tonové haly, víceúčelového hřiště (kluziště) 
a dětského hřiště. Společnost MRB Sazovice, 
spol. s r. o. zůstala majitelem a provozovatelem 
restaurace Na Koupališti. 
 

Důvodem, který vedl oba subjekty k dohodě, 
byla jednak skutečnost, že se jedná o volno-
časovou infrastrukturu, která je využívána 
širokou veřejností a neslouží výhradně k pod-
nikání, a jednak snaha obce řešit situaci ohled-
ně nedostatečných kapacit zejména mateřské 
školy. Záměrem obce je totiž využití získané 
infrastruktury nejen pro volnočasové a spor-
tovní aktivity široké veřejnosti, ale také jako 
zázemí pro místní školu a školku. Například je 
plánováno využití badmintonové haly jako tě-
locvičny pro potřeby mateřské a základní ško-
ly. Díky tomu bude možno stávající tělocvičnu 
přestavět na další třídu a zásadním způsobem 
tak rozšířit stávající kapacity mateřské školy 
tak, aby obec byla schopna uspokojit všechny 
zájemce o umístění dětí do tohoto zařízení.
Společnost MRB Sazovice, spol. s r. o., která 
dlouhodobě spolupracuje s obcí a místními 
spolky na zlepšování veřejného života, se i ten-
tokráte rozhodla vypomoci obci s plánovanými  
 

investicemi, a to poskytnutím účelového fi-
nančního daru ve výši 550 tis. Kč, určeného 
na rekonstrukci základní školy, a poskytnutí 
účelového finančního daru ve výši 438 tis. Kč, 
určeného na rekonstrukci dětského hřiště. Spo-
lečnost MRB Sazovice, spol. s r. o. chce těmito 
kroky dále přispívat ke zkvalitnění veřejného 
života v obci.  
Přeji vám všem hlavně zdraví a krásné prožití 
dnů příštích.

 Ing. Pavel Miklík,  
MRB Sazovice, spol. s r. o.

Závěrem mi dovolte poděkovat vám všem 
za pochopení a snahu dodržovat všechna 
proticovidová opatření, i když bylo někdy 
těžké jim porozumět a vyznat se v nich. Všem 
vám přeji, abyste letní dny prožívali ve zdraví 
a pohodě.

Vaše starostka 
Edita Hrbáčková
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Informace k provozu koupaliště v Sazovicích 
OTEVÍRACÍ	DObA	OD	10.00	DO	19.00	HODIN

Zapůjčení lehátka: 30 Kč/den (zaplatíte u pokladny a s účtenkou vyzvednete u plavčíka)
Pozn.: vstupné je možné hradit i platební kartou!

Nabídka	pro	občany	s	trvalým	pobytem	v	Sazovicích	–	možnost	zakoupení	zvýhodněné	permanentky	na	celou	sezonu.
Na www stránkách obce Sazovice (www.sazovice.cz), v rubrice Sportovní areál je zveřejněna kartička permanentky. 

Tuto je možné vytisknout, nalepit na ni fotografii majitele, doplnit jméno a příjmení. Poté se dostavíte na obecní úřad 
a zaplatíte poplatek za permanentku: děti od 7 do 18 let, ZTP a senioři nad 65 let 600,– Kč, dospělí od 19 let 1 000,– Kč.

Paní účetní permanentku označí razítkem obce. Kartičku si buď zalisujete, nebo vložíte do nějakého obalu. 
Tuto permanentku budete předkládat při vstupu na koupaliště.

 
Ať nám letošní počasí přeje a těch „koupacích“ dnů je co nejvíce.

CELODENNÍ	VSTuPNÉ	(OD	10	DO	19	HODIN):
•	 Děti	do	6	let		 zdarma
•	 Děti	7–18	let,	ZTP	a	senioři	nad	65	let		 40	Kč		
•	 Dospělí	od	19	let		 70	Kč					

ODPOLEDNÍ	VSTuPNÉ	(OD	16	DO	19	HODIN):
•	 Děti	do	6	let	 zdarma
•	 Děti	7–18	let,	ZTP	a	senioři	nad	65	let	 30	Kč		
•	 Dospělí	od	19	let	 50	Kč			

Historie školy v obci, její modernizace a rekonstrukce
Budova sazovické školy je nejstarší veřejnou 
stavbou v obci. Byla postavena v roce 1873 
jako jednotřídní, v roce 1893 byla budova 
zvýšena o jedno patro a tím se stala školou 
dvojtřídní. Za dobu svého trvání proděla-
la škola řadu úprav a oprav. V roce 1929 do 
ní byla zavedena elektřina, opravy střechy 
a schodiště před školou proběhly v letech 
1932–1933, v roce 1937 byla při škole založe-
na školní zahrada. 
Po	 ostřelování	 obce	 v	 květnu	 1945	 patřila	
škola mezi válkou nejvíce poškozené budo-
vy. Granáty poničily zdivo na jižní i východní 
straně, silně poškozena byla i střecha a  roz-
bita byla i všechna okna. Oprava budovy 
proběhla	v	roce	1946	a	byla	financována	ze	
sbírky místních občanů. 
V 50. letech byly ke škole přistavěny další 
prostory (mateřská škola, byt pro učitele, kte-
rý byl od 70. let využíván obecní knihovnou, 
kotelna). Ve stejné době byly zrušeny i nevy-
hovující záchodky na školním dvoře. Zavede-
ním vodovodu a vnitřními úpravami vznikly 
splachovací toalety uvnitř budovy. 
Od roku 1995 do roku 2001 probíhaly v bu-
dově školy další rekonstrukce. Vznikly tak 
dočasné prostory pro obecní úřad, které 
po jeho přestěhování v roce 2000 využívala 
školní kuchyně s jídelnou. Nově upraven byl 
i školní dvůr. Poslední fází přestavby v roce 
2001 byla modernizace prostor mateřské 
školy, výměna oken a nová fasáda na celé 
budově.
K dalším opravám budovy došlo ve školním 
roce 2009–2010, kdy byl zrekonstruován 
strop mezi MŠ a ZŠ a zateplena půda. Přístav-
bou tehdy vznikla nová větší jídelna, zvětše-
na byla rovněž šatna pro žáky ZŠ. Přestavbou 
prostor, kde dosud sídlila obecní knihovna, 

vznikla ředitelna, sborovna, kancelář pro 
účetní školy a WC pro personál. Modernizová-
na byla i kotelna a školní kuchyň. Ve stejnou 
dobu proběhly rovněž úpravy zahrady a bylo 
zde vybudováno i veřejné dětské hřiště. 
Ve školním roce 2012–2013 proběhly pak 
výměny podlahy v přízemí školní chodby 
a  osvětlení v I. třídě. Rozsáhlých změn se 
dočkala tělocvična, kde byly pořízeny nové 
omítky a podhledy stropu včetně nového 
osvětlení, parkety nahradila gumová spor-
tovní podlaha a místnost získala novou vý-
malbu. Stavebními a stolařskými úpravami 
vznikl i prostor pro nářaďovnu a vestavěné 
skříně na sportovní pomůcky a náčiní.
V době letních prázdnin v roce 2013 násle-
dovala druhá etapa oprav školy. V mateřské 
škole byl zvýšen strop ložnice a plechové 
zastřešení přístavku nahradila nová plochá 
střecha. Byla zde vyměněna také okna. Nově 
byly vybudovány sociální zařízení pro žáky ZŠ 
i umývárna a sociální zařízení pro děti MŠ. Pří-
stavky k hlavní budově byly opláštěny modří-
novými obklady, opravena a barevně sjedno-
cena byla část fasády a nad zadním vchodem 
do budovy byl instalován přístřešek chránící 
vstup před nepříznivým počasím.
V létě v roce 2015 vzniklo v areálu školy nové 
parkoviště, byla opravena příjezdová cesta 
k  budově a před školou byl z bezpečnost-
ních důvodů vybudován osvětlený přechod 
pro chodce. Podél severní a západní strany 
budovy byl položen nový ochozový chodník.
Dlouhodobým problémem školní budovy 
však zůstávala několik let střecha, kterou do 
školy občas zatékalo. Inspekční zpráva z října 
2019 vyzdvihla výsledky vzdělávání i kvalitu 
práce školy v oblasti základního i předškolní-
ho vzdělávání, avšak jako doporučení zřizo-

vateli školy – Obci Sazovice doporučila pro 
další rozvoj školy zřízení 5. ročníku ZŠ a tím 
i vytvoření uceleného I. stupně. 
Obec společně s ředitelkou školy začaly hle-
dat možnosti týkající se stavebních úprav 
školní budovy. Jednou z nich byla adapta-
ce stávajících půdních prostor, kde by byly 
vybudovány dvě nové učebny a také archiv 
školy a další skladové prostory. Tato varian-
ta však ztroskotala vzhledem k nevyhovující 
výšce stropu, která je pro školní třídy přede-
psaná. Hledaly se i další možnosti, které pak 
dostaly konkrétní podobu ve školním roce 
2020/2021 v souvislosti s nedostatečnou 
kapacitou místní mateřské školy, požadavky 
rodičů nepřijatých dětí a hledáním možností 
zřízení další třídy. 
V roce 2020 připravila obec novou projekto-
vou dokumentaci zpracovanou Ing. Pavlem 
Kramplou, která zahrnuje velmi rozsáhlou 
úpravu celé školní budovy. V prostorách 
tělocvičny najde své místo druhá třída 
mateřské školy s kapacitou pro 15 dětí. Ve 
stávající šatně pro žáky ZŠ nově vznikne 
šatna a  umývárna s WC pro tuto třídu MŠ. 
Velká proměna čeká také na školní kuchyni 
s jídelnou, které je nutné zvětšit vzhledem 
k plánovanému přijetí dětí do nové třídy 
MŠ a navýšení celkového počtu strávníků. 
Stavební rozšíření těchto prostor bude rea-
lizováno na obecním pozemku vedle školy. 
Nově vybudovaná kuchyň bude kompletně 
vybavena moderními spotřebiči i gastro za-
řízením v souladu se současnými požadova-
nými hygienickými nařízeními i technolo-
gickými postupy pro přípravu jídel. V těchto 
prostorách vzniknou i další technické míst-
nosti a sklady potřebné pro provoz školy. Na 
prostranství školního dvora budou vystavě-
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ny nové šatny pro žáky ZŠ, posunut bude 
také hlavní vchod do budovy.  
Pro výuku tělesné výchovy i pro pohybové 
aktivity bude škola využívat následně upra-
venou badmintonovou halu i venkovní pro-
story sportovního areálu. 
Součástí této rozsáhlé rekonstrukce bude 
také výměna střechy a částečná adaptace 
půdních prostor pro archiv školy a sklad vý-
tvarných potřeb, materiálu či inventáře školy.
Rekonstrukce školy proběhne v měsících  
 

červenci a srpnu. Celá tato akce je podporo-
vána zřizovatelem školy Obcí Sazovice, který 
zajistil veškeré požadované formality včetně 
stavebního povolení a výběrového řízení fir-
my, která bude provádět veškeré stavební 
práce. Rozhodující pak bylo získání finan-
cí – dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, 
kterou obec vyřídila ve spolupráci se společ-
ností Regiozona s. r. o. Zlín. Velké poděkování 
patří panu Václavu Miklíkovi, který celou tuto 
akci zajišťuje organizačně.  
 

Věřím, že všechny tyto naše záměry a plá-
ny se nám podaří uskutečnit a že ještě více 
podpoří kvalitu a rozvoj výchovy a vzdělává-
ní a  také pohybové a sportovní dovednosti 
u našich dětí i žáků. 

Mgr. Věra Velísková,
 ředitelka školy

(Z části použit text z knihy 
Obec Sazovice, 2016)

A jaký byl školní rok 2020–2021?
Letošní školní rok byl pro nás všechny opět 
zátěžový, a to nejen z hlediska zajištění pod-
zimní a jarní distanční výuky, ale často souvi-
sel i s organizací a každodenním provozem 
školy z důvodu zvýšené nemocnosti či ka-
ranténních opatření zaměstnanců. Mnoho 
plánovaných akcí pro naše děti i žáky nebylo 
možné z důvodu nouzového stavu realizo-
vat. Jistě se shodneme, že současná přetrvá-
vající situace zasáhla do běžného života nás 
všech, ovlivnila chod nejen ve školách, ale 
i v rodinách, obcích, městech… 
Stejně jako loni na podzim probíhalo i letos 
na jaře vzdělávání distanční formou. „Štěs-
tím v neštěstí“ pak pro nás všechny byla vý-
jimka možná pro malotřídní školy, aby se po 
návratu žáků 1. a 2. ročníku zařadili do svých 
kmenových tříd také žáci z vyšších ročníků 
1. stupně. Na rozdíl od velkých plně organi-
zovaných škol byl poměr prezenčního vzdě-
lávání v naší škole ve srovnání s distanční vý-
ukou mnohem vyšší.
Vyučování probíhající v domácích podmín-
kách bylo pro mnoho rodin organizačně 
náročné (zvláště v rodinách s více dětmi). 

Škola je realizovala v režimu on-line i off-line 
výuky. Pro on-line výuku využívali učitelé 
programy Skype a Google Meet. Dětem byly 
jedenkrát týdně zasílány učební plány a ma-
teriály včetně webových odkazů vhodných 
pro domácí vzdělávání a procvičování učiva. 
Vyučující poskytovali žákům i rodičům zpět-
nou vazbu o tom, jak děti učivo zvládají, na 
co je třeba se více zaměřit apod. Vzhledem 
k povinnému předškolnímu vzdělávání za-
jišťovala škola výukové materiály také pro 
děti předškolního věku. Velké poděkování za 
spolupráci a pomoc dětem při distanční výu-
ce patří všem učitelům i rodičům. Po návratu 
dětí zpět do školy se poměrně rychle vrátilo 
vše do normálu. Náročné pro nás všechny je 
však povinné testování a nošení respirátorů 
a  roušek. Uvítali jsme, že po návratu ostat-
ních dětí do mateřské školy se tato povin-
nost již nevztahuje alespoň na ně.
Od 1. září 2020 navázala škola na předchozí 
projekt Šablony II dvouletým projektem Šab-
lony III s názvem Výzva 80 v MŠ a ZŠ Sazovice. 
Hlavní část zvolených aktivit byla zaměřena 
na personální podporu – práci školních asi-

stentů v MŠ a ZŠ. Zbývající aktivity – projek-
tové dny bychom rádi uskutečnili do konce 
měsíce června 2021. V květnu pak proběhl 
v  základní škole projektový den s  názvem 
Základy robotiky a programování a  Život 
a  význam včel, který pro naše žáky velmi 
pečlivě připravili manželé Jitka a Tomáš Ku-
čerovi. Podobný program o včelkách čeká 
začátkem června také na děti v mateřské 
škole. Díky povoleným výjezdům budeme 
moci uskutečnit i některé dlouho plánované 
akce a školní výlety. Díky zapojení do Šab-
lon I, II a III z Operačního programu Výzkum, 
vývoj, vzdělávání MŠMT získala škola v prů-
běhu let 2018–2021 dotace v celkové výši 
1 819 890 Kč. Tyto prostředky pak mohla vy-
užít na platy školních asistentů, další vzdělá-
vání pedagogických pracovníků, sdílení zku-
šeností v rámci společných návštěv na jiných 
školách, projektové dny pro děti i žáky, setká-
ní rodičů s odborníky při besedách na různá 
témata, na práci školních klubů i doučování 
žáků ohrožených školním neúspěchem. Část 
finančních prostředků byla použita také na 
pořízení nových učebních pomůcek, didak-

Daltonské vyučování – Čarodějnice MŠ divadlo Zubní kaz
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Nominace Starýho hanáckýho práva 
na Seznam nemateriálních statků tradiční lidové kultury Zlínského kraje

Když se v Sazovicích v r. 2016 podesáté ko-
nal tradiční lidový zvyk Starý hanácký právo, 
mimořádně vydařený co do účasti účinkují-
cích, návštěvníků i význačných hostů, padl 
při hodnocení slavnosti mj. návrh PhDr. Ro-
many Habartové, vedoucí odboru kultury 
a  památkové péče Zlínského kraje, aby se 
organizátoři ucházeli o zapsání tohoto zvyku 
na seznam nehmotných kulturních památek 
kraje. Jenže jak to bývá. Prvotní záměr vzal za 
své v běhu všedních dní a na tuto možnost se 
pozapomnělo. 
Teprve na konci roku 2020 mne, jako kronikář-
ku obce, zaujala v měsíčníku „21“ vydávaném 
Zlínským krajem výzva s názvem Kraj	hledá	
adepty na ocenění v příštím roce. Jednalo 
se o zasílání návrhů na zápis do Seznamu ne-
materiálních	statků	tradiční	lidové	kultury	
Zlínského	 kraje. Hlavním smyslem tohoto 
zápisu je ochrana a podpora nehmotného 
kulturního dědictví daného regionu. Tento ti-
tul byl již přiznán např. Valašskému odzemku, 
Jízdě králů, Slováckému verbuňku nebo Tra-
dičním hodům s právem na Uherskohradišť-
sku. Navrhovateli na zápis mohly být vědecké 
a odborné instituce, muzea, občanská sdru-
žení, neziskové a zájmové organizace, fyzické 
osoby působící v daném oboru nebo zástup-
ci státní správy i samosprávy.
Po přečtení výzvy jsem si uvědomila, že naše 
obec má právě teď příležitost starodávný  
 

hanácký zvyk k zápisu na seznam přihlásit. 
Se svým návrhem jsem seznámila vedení 
obce a sboru dobrovolných hasičů, kteří 
jsou hlavními pořadateli Starýho hanáckýho 
práva, a s jejich souhlasem jsem od 5. února 
2021 začala připravovat podklady pro	návr-
hový	a evidenční	list k zápisu. O spolupráci 
při jeho zpracování jsem požádala Mgr. Věru 
Velískovou, ředitelku zdejší ZŠ a MŠ a býva-
lou vedoucí DFS Konopka.
Návrhový a evidenční list obsahoval 20 stran 
s celou řadou rubrik a dotazů, kde odpovědi 
žadatele (zpracování probíhalo elektronicky) 
měly předepsaný počet znaků nebo slov. 
Jednotlivé otázky byly formulovány velice 
odborně a složitě, bylo třeba je zpřístupnit 
a laickým žadatelům vysvětlit, co se od nich 
v odpovědích vlastně očekává. Proto jsme 
se obrátily s prosbou o radu na PhDr. Roma-
nu Habartovou, vedoucí odboru kultury ZK. 
Ta nám velmi ochotně a podrobně vysvět-
lila všechny části a body formuláře, které 
jsme pak téměř denně zpracovávaly až do 
22. února (termín odeslání přihlášky byl sta-
noven na 28. února).
Protože jsme nechtěly podávat přihlášku pou-
ze za Sazovice, dohodly jsme se s p. Habarto-
vou, že za naši obec vyplníme celý formulář 
a k němu připojíme souhlas dalších obcí v oko-
lí, které Starý hanácký právo také pravidelně 
pořádají (Mysločovice, Lechotice, Racková).  
 

Na starosty těchto obcí jsme se obrátily s žá-
dostí o souhlas se zápisem a o doplnění ně-
kterých dílčích údajů (kdy je u nich SHP popr-
vé doloženo, četnost konání, kdo akci pořádá, 
počet účinkujících, dokumentace a fotografie 
z akcí). Všechny oslovené obce přihlášku k zá-
pisu podpořily a ve velmi krátké době dodaly 
požadované informace i materiály.
Mezitím jsme poslaly pracovní verzi formu-
láře k nahlédnutí p. Habartové a ta jej dále 
přeposlala Mgr. Martě Kondrové do Centra 
péče o tradiční lidovou kulturu Zlínského 
kraje při Slováckém muzeu v Uherském 
Hradišti. Ta se k formuláři vyjádřila kladně 
a připojila řadu konstruktivních připomí-
nek, které bychom měly do žádosti ještě 
zapracovat. Mj. nechtěla vymezení SHP jen 
v našich čtyřech obcích, ale v daleko širší 
oblasti (Záhlinice, Žeranovice, Machová, 
Míškovice, Martinice, Kurovice, Kostelec 
u Holešova, Rymice, Pravčice…). A tak nám 
nastalo pracné hledání kontaktů na vedení 
jednotlivých obcí, telefonování a zjišťování, 
jak je to s pořádáním SHP u nich. Dozvě-
děly jsme se, že někde se nekonalo nikdy 
nebo	 se	 slavilo	 jen	 sporadicky	 (před	 40	 
nebo 50 lety), jinde se zvyk snažili obnovit, 
ale bez valné odezvy. Takže obce, v nichž se 
Starý hanácký právo udržuje a pravidelně 
koná, jsou v naší oblasti skutečně jen čtyři: 
Mysločovice, Lechotice, Racková a Sazovice.

tické techniky a vybudování mobilního sno-
ezelenu v prostorách MŠ.
Zápisy k základnímu a předškolnímu vzdělá-
vání proběhly ve stanovených termínech. Do 
1. ročníku ZŠ bylo zapsáno 8 nových školáků, 
do MŠ 9 dětí. Probíhající rekonstrukce školy 
umožní pak od nového školního roku otev- 
ření nové třídy mateřské školy pro 15 dětí.  
 

Následný zápis těchto dětí proběhne během 
měsíce srpna a rodiče o něm budou informo-
váni v dostatečném předstihu.
Po delším zvažování jsem se rozhodla po 
9  letech ukončit své působení ve funkci ře-
ditelky ve zdejší škole. Mám velkou radost, že 
se díky zřizovateli školy i získaným dotacím 
podaří úroveň místní školy opět posunout  
 

o  kus dopředu a že budou spokojeni děti, 
žáci, učitelé i rodiče.
Závěrem mi dovolte poděkovat vám všem za 
dlouhodobou spolupráci a popřát sazovické 
škole v příštích letech vše dobré.

Mgr. Věra Velísková,
ředitelka školy

Projektový den Včelky 
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Další náročnou činností se stalo zkompletová-
ní všech požadovaných příloh – souhlasu obcí 
a pořadatelů, výpis ze zasedání obecních zastu-
pitelstev, na nichž byla přihláška projednána, 
souhlas obcí se zveřejněním fotodokumentace 
(prohlášení, že materiály jsou jejím majetkem). 
Za Sazovice bylo nutno doložit i podpisové ar-
chy nejen aktérů minulých „práv“, ale i sympa-
tizantů a diváků, prostě všech, kdo mají zájem 
na zmiňovaném zápisu na Seznam… I v době 
proticovidových opatření se podařilo shromáž-
dit 89 podpisů sazovických občanů a mezi nimi 
dokonce 10 podpisů muzikantů z dechové ka-
pely Zdounečanka, která při „právech“ hrává. 
A podpisů by bylo mnohem víc, kdyby to pan-
demická situace v tu chvíli dovolila.
Všechen materiál, tzn. celý zpracovaný for-
mulář, prohlášení a přílohy, se nám poda-
řilo zkompletovat do 22. února, následně 
s ním seznámit p. starostku a už nás če-
kalo jen jeho předání Centru péče o tra-
diční lidovou kulturu Zlínského kraje při 
Slováckém muzeu v  Uherském Hradišti. 
Jenže ve stejný den přišlo na obecní úřad po-
zvání ke schůzce na Krajský úřad ve Zlíně. Na 
schůzku nás doprovázela i starostka p. Edita  
 
 
 

Hrbáčková a setkaly jsme se zde s PhDr. Ro-
manou Habartovou, ředitelem Muzea ji-
hovýchodní Moravy ve Zlíně Mgr. Pavlem 
Hrubcem, MBA, a PhDr. Alenou Prudkou, et-
nografkou muzea. Opět se nám dostalo oce-
nění za nadstandardně zpracovaný návrhový 
list, ale zároveň nám přítomní předestřeli dvě 
možnosti dalšího postupu. Buď můžeme naši 
přihlášku k zápisu podat letos, ale pouze za 
naši obec, nebo spolupracovat s etnografkou 
PhDr. Alenou Prudkou, která se fenoménem 
Starý hanácký právo zabývá uceleně za ce-
lou oblast z pohledu historického i  součas-
ného a  má zájem projekt v dohledné době 
dokončit. Pak bychom starodávný hanácký 
zvyk předložili k zápisu společně jako ucele-
ný za oblast, nikoli za jednotlivé obce, ideálně 
v únoru 2022. S dr. Prudkou, dr. Habartovou 
a s Mgr. Hrubcem jsme se nakonec dohodly 
na této druhé variantě, kterou považujeme za 
rozumnější. Teď už musíme jen doufat, že výz- 
kum p. dr. Prudké bude přednostně dokon-
čen a k zápisu v příštím roce skutečně dojde.
Dovolte mi na závěr ocitovat slova PhDr. Ha-
bartové: „Osobně jsem zápisům jedinečných  
fenoménů na Krajský seznam nehmotného kul- 
 
 
 

turního dědictví velmi nakloněna, Zlínský kraj  
se má čím pochlubit a na co upozornit v rámci  
republiky i v širším mezinárodním kontextu.“
My v Sazovicích si zase myslíme, že kdyby-
chom se do přípravy přihlášky a dění kolem 
ní nepustily, sliby o zápisu SHP podložené vý-
zkumy z MJVM Zlín by si ještě nějaký rok na 
svou realizaci počkaly. Je dobře, že Sazovice 
dění na patřičných místech podnítily a že se 
snad celou akci podaří dovést ke zdárnému 
konci. Starý hanácký právo i všichni, kdo se 
o jeho udržování starají, si to určitě zaslouží. 
Na tomto místě bychom rády poděkovaly 
za cenné rady a připomínky PhDr. Romaně 
Habartové, vedoucí odboru kultury a pa-
mátkové péče Zlínského kraje, a Mgr. Martě 
Kondrové z Centra péče o lidovou kulturu 
Zlínského kraje při Slováckém muzeu v Uher-
ském Hradišti.
Za spolupráci děkujeme také starostům obcí, 
v nichž se SHP koná: paní Editě Hrbáčkové, 
obec Sazovice, panu Pavlu Žákovi, obec Mys-
ločovice, ing. Petru Maňáskovi, obec Lechoti-
ce a ing. Jaroslavu Kaňovi, obec Racková. 

Mgr. Věra Nejezová, Mgr. Věra Velísková

Informace z Obecní knihovny Sazovice 
Milí čtenáři, jsem ráda, že vás můžu prostřednic-
tvím Sazovických novin zase informovat o pro-
vozu a činnosti naší knihovny v Sazovicích.
Všichni víme, že od 22. října 2020 byla 
knihovna opět uzavřena z důvodů, které jsou 
celé veřejnosti známy.
Situaci jsem sledovala, a když se naskytla příle-
žitost knihovnu otevřít, vždy jsem se snažila ji 
využít. Od 10. prosince 2020 bylo dle usnesení 
vlády a za dodržování nařízených pravidel ob-
noveno půjčování knih. V tomto období větši-
na čtenářů knihovnu navštívila, ale 28. prosin-
ce 2020 byl provoz knihoven zase omezen jen 
na půjčování přes výdejní okénko nebo bez-
kontaktně. Vzhledem k umístnění naší knihov-
ny v budově Obecního úřadu Sazovice nebylo 
možné knihovnu takto provozovat. (Cituji naří-
zení: „Provoz knihoven se omezuje tak, že se za- 
kazuje jiný výdej než předem objednaných výpůj-
ček a jejich vracení přes výdejní okénko nebo bez-
kontaktně.“) I přesto bylo něco málo knih půj-
čeno, pokud si je čtenář objednal. Pak mu bylo 
umožněno si je vyzvednout mimo knihovnu.
V dubnu 2021 ministerstvo kultury vydalo do-
poručení v souvislosti s uvolněním provozu 
knihoven od	12.	4.	2021, kdy se v knihovně 
nepřipouští přítomnost více než	jednoho	zá-
kazníka	na	15	m2 plochy. Mimo jiné byl také 
omezen pobyt návštěvníků uvnitř prostor 
knihovny jen na nezbytně nutnou dobu.
Dle	 tohoto	 doporučení	 v	 daném	 reži-
mu	 knihovna	 funguje	 doposud.	 Nyní je 

knihovna za dodržování nařízených opatření 
otevřená	 každý	 čtvrtek	 –	 dopoledne	 od	
9.00	 hod.	 do	 11.00	 hod.,	 odpoledne	 od	
15.30	hod.	 do	 19.00	hod. To znamená, že 
omezený počet osob v knihovně ve stejnou 
dobu stále zůstává. Proto pořád platí: Pokud	
potřebujete	 knihy	 vrátit,	 vyměnit,	 nebo	
se	chcete	zaregistrovat	 jako	nový	čtenář,	
je	 třeba	 předem	 kontaktovat	 knihovnici	
na	telef.	čísle	732	531	400,	nebo	e-mailem	
knihovna.sazovice@email.cz.
Bude s vámi dohodnut termín, kdy můžete 
knihovnu navštívit, a také nezbytně nutná 
doba, kterou můžete uvnitř prostor knihovny 
strávit. Prozatím se uvedený systém půjčová-
ní osvědčil a věřím, že i čtenáři jsou a budou 
spokojeni.
Využila jsem také uvolněné situace v knih-
kupectví a nakoupila	 64	 nových	 titulů. 
Finanční prostředky od obce na nakoupení 
knih pro letošní rok 2021 byly omezeny, tak 
se musíme spokojit s menším množstvím no-
vinek. Ale pořád na vás čeká rovněž 300 knih	
z	 výměnného	 souboru, u kterých se pro-
dloužila doba vrácení až do příštího roku. Tak 
neváhejte a využijte možnosti vybrat si ze 
zajímavých titulů. 
V srpnu letošního roku proběhne v naší 
knihovně revize knih. V době, uzavřené 
knihovny jsem vybírala knihy, které se málo 
půjčují, nebo jsou značně opotřebované a asi 
190 z nich půjde k vyřazení. Tyto knihy vám 

budou po skončení revize zdarma nabídnuty 
přímo v knihovně, nebo budou umístěny do 
venkovní knihovničky. Vyřazené knihy, které se 
stanou nepotřebnými, budou muset do sběru.
Moc mě mrzí, že od začátku tohoto roku ne-
mohla v knihovně proběhnout žádná akce, 
protože z důvodu proticovidových nařízení 
a omezení není naše knihovna vhodná pro 
pořádání besed s větším počtem lidí. Snad se 
v příští polovině roku situace zlepší a všech-
no se dostane do normálních kolejí. 
Většina z vás určitě zjistila, že již delší dobu 
nelze nahlédnout do on-line	 katalogu	knih	
Obecní	knihovny	Sazovice. Uvedené odkazy 
již neplatí a nový odkaz mi prozatím nebyl sdě-
len z důvodu řešení problému. Informace o ob-
novení nahlížení do katalogu knih bude zveřej-
něna na stránkách Obecní knihovny Sazovice. 
Všem se omlouvám, ale pracuje se na tom…
Ráda	bych	pozvala	do	knihovny	v	Sazovi-
cích	všechny	naše	občany,	kteří	svůj	volný	
čas	tráví	s	knihou	nebo	rádi	čtou	svým	dě-
tem	a	 vnukům.	V	knihovně	najdete	 širo-
ký	výběr	nových	knížek	pro	děti,	mládež	
i pro	dospělé.	Jsou	zde	romány,	detektiv-
ky,	krimi,	sci-fi,	historické,	naučné,	povíd-
ky,	pohádky,	knihy	pro	začínající	čtenáře	
i	 pro	 ty	 nejmenší,	 zkrátka	 máme	 tu	 pro	
každého	něco.
Tak vás všechny zvu a přeji vám krásné a ješ-
tě lepší dny.  

Marie Ordáňová
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Naše první vlaštovka 
Je už tradicí, že první akcí našeho spolku Gu-
čabab bývá v novém roce dětský karneval. 
Ten se letos bohužel nemohl konat, ale neda-
ly jsme se zlomit ,,coronáčem“ a při prvním 
náznaku uvolnění epidemiologických opat-
ření jsme přemýšlely, co zajímavého nebo 
užitečného uskutečnit.
A podařilo se. Spolu s Obecním úřadem 
Sazovice jsme vyhlásili brigádu – ma-
lou očistu okolí obce u příležitosti Dne 
Země, i když s malým zpožděním, až v pá-
tek	30. 4.	2021.	 (Den	Země	se	slaví	22.	4.)	
Všichni, kdo se chtěli zapojit do této akce, 
si vyzvedli pytle a rukavice na obecním 
úřadě a vyrazili do terénu. Trasu si účast-
níci brigády zvolili podle svého uvážení 
a možností. Bylo velmi potěšující, kolik 

maminek a tatínků zapojilo i své ratoles-
ti, které tuto činnost vzaly opravdu zod-
povědně. Nasbírali jsme bezmála sto kilo 
odpadků poházených podél vedlejších 
cest a stezek v okolí naší obce. Po skonče-
ní akce byli všichni malí i dospělí brigád-
níci za dobře odvedenou práci odměněni 
z výdejního okénka na Zahrázovém něčím 
dobrým na zub. 
Ještě bychom chtěly všechny děti a jejich ro-
diče pozvat, pokud nám to epidemiologická 
situace dovolí, na tradiční ,,Vítání	prázdnin“, 
které by se uskutečnilo 30.	6.	2021. Už teď  
se na Vás těšíme.

Za spolek Gučabab,
Marie Brychtová

Hasiči se opět pozvolna rozjíždějí 
Těžko psát o tom, co se v poslední době 
událo u hasičů nového, když covidová pan-
demie a následný dlouhotrvající nouzový 
stav prakticky zastavil veškerý společenský 
život. Nám se tak vlastně zrušily všechny 
akce od loňského října až do letošního dub-
na. Zde je seznam všech těchto akcí, které 
se v této době měly uskutečnit, ale nestalo 
se tak:
–  všechny pravidelné členské schůze
–  podzimní sběr železa 23. října 2020
–		podzimní	 vycházka	 do	 přírody	 24.	 října	

2020
–  naše valná hromada 13. listopadu 2020
–  vánoční trhy s rozsvícením vánočního 

stromu (zde každoročně pomáháme obci  
s realizací)

–  turnaj v kuželkách 28. prosince 2020
–  Hasičský ples 9. ledna 2021
–  Masopust s voděním medvěda 13. února 

2021
–		Hasičská	pouť	na	Sv.	Hostýn	24.	dubna	2021

 
 

Naštěstí se už vše pomalu rozvolňuje a já 
pevně věřím, že se tyto události posled-
ních několika měsíců nebudou už nikdy 
opakovat.
Zatím jediná akce, která se po té dlouhé od-
mlce uskutečnila, byl sběr železa. Ten probě-
hl 30. dubna 2021 od 16 hodin. Sešlo se nás 
poměrně dost, a tak šla práce hezky rychle. 
Celou obec jsme postupně objeli a okolo 
19. hodiny bylo hotovo.
Co se týká dalších akcí, je těžké něco plá-
novat, protože vše záleží na tom, jak rychle 
proběhne rozvolňování. Určitě se ale v nej-
bližší možné době uskuteční naše valná 
hromada, která byla loni zrušena. Uskuteč-
ní se ale jen ve zkrácené formě, bez účasti 
zástupců okolních sborů, jak bývá vždy 
zvykem. Podrobnosti vám k tomu zatím ne-
napíšu, protože je sám neznám. Vše se plá-
nuje podle aktuálních možností, ale určitě 
se členové našeho sboru včas dozví, co a jak 
bude.
 
 
 

Další výhledově plánovanou akcí by měla být 
naše hasičská soutěž, která by se měla konat  
26. a 27. června 2021. Vše se včas upřesní tak, 
aby se tento náš hasičský víkend mohl usku-
tečnit.
A pokud se vše bude vyvíjet pozitivně (tím 
nemyslím testy na covid), pak v polovině srp-
na se uskuteční i soutěž pro dříve narozené 
v kategorii nad 35 let.
To už jsem ale hodně daleko, tak raději 
nebudeme předbíhat. Doufejme, že už se 
naše plány stanou realitou a my se opět 
budeme scházet, radovat se a užívat spole-
čenského života i pevného zdraví opravdu 
naplno.

Tomáš Omyla,
jednatel 3. okrsku,

jednatel SDH Sazovice,
velitel družstva JSDH Sazovice 

Sběr odpadků Téměř metrák nepořádku
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Čarodějnice? A v době covidu?
A přece letos byly! Alespoň tedy pro děti… 
V Sazovicích je akce pálení čarodějnic jed-
nou z nejoblíbenějších. Nejen proto, že se 
mohou děti vyřádit v parádních kostýmech 
a užít si dětský program, ale i dospěláci se 
mohou uvolnit a pobavit při první venkov-
ní taneční zábavě. Bohužel vlivem situace 
spojené s covidem se už loni tradiční akce 
nekonala a letos to mělo dopadnout stejně. 
Ale nedopadlo! Sazovický spolek HaŠleRGy 
vymyslel pro malé i velké čarodějnou stezku, 
která vedla napříč celou vesnicí a lákala děti 
na plnění nejrůznějších úkolů. Mezi nimi ne-
chyběla hledací šifra, bludiště, čarodějnický 
kvíz, prolézání pavučinou a spousta dalších 
vymyšleností. 
 
 

Víme, že pálení čarodějnic připadá právě na 
30. dubna (letos tedy na pátek), ale chtě-
ly jsme, aby si stezku užilo co nejvíce dětí, 
takže jsme všechny úkoly a obrázky zalami-
novaly, aby odolaly větru a dešti, a stezku 
si tak mohli účastníci projít i během celého 
víkendu.
A jak to celé dopadlo? Když děti prošly 
všechna stanoviště a splnily úkoly, posbíraly 
přitom správné odpovědi a kousky obrázku. 
Z nich poté složily celý obrázek Malé čaro-
dějnice a odevzdaly ho do čarovné krabice, 
která byla umístěná v obchodě Sazovjanka. 
Pak už jen netrpělivě čekaly na doručení 
čarodějného balíčku s odměnou až k nim 
domů. 
 
 

Zde patří poděkování sponzorům. Za to, že 
byly balíčky tak krásné, děkujeme mimo jiné 
také firmě PDK styl, s. r. o. a firmě VITAR, kte-
rá pitíčky Capri-Sun ráda podporuje dětské 
akce. 
Přes 80 odevzdaných kartiček a slepených ob-
rázků jsme vážně nečekaly. Děkujeme všem, 
malým i velkým za účast na čarodějné stezce, 
podporu, obrázky, fotky i milé vzkazy. Ještě 
jednou děkujeme a nezapomeňte, že SAZO-
VICKÉ ČARODĚJNICE JSOU VŽDY SUPER! 
Snad se brzy vše rozvolní, uvolní a my se 
s vámi budeme moci potkat naživo zase při 
nějaké super akci pro děti! Plány jsou, tak 
snad vše klapne.

Vaše HaŠLeRGy 

Já, malá čarodějnice

Skládání obrázku

Kouzelná krabice na splněné úkoly

Stanoviště č. 2

Milé vzkazy od účastníků

Polapeni v pavučině

Na startu
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CM Luňák a DFS Konopka jdou společně do cíle
V našem malém fotoalbu můžete zhlédnout netradiční zkoušky cimbálové muziky Luňák, DFS Konopky, zpěvaček – Kolednic i mužského 

pěveckého sboru Hlahol. Všechna tato setkání jsou věnována intenzivnímu nácviku na nahrávání prvního vánočního CD.
Pokud jste našimi příznivci a chcete nás finančně podpořit, jděte prosím na webové stránky Luňáku nebo Konopky. Děkujeme. 

https://cm-lunak.webnode.cz/
https://dfskonopka.webnode.cz/

Lítáme na koštěti Cvičíme texty

Hrajeme Zpíváme

Opět zpíváme A zase zpíváme
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Cimbálová muzika Luňák oslavila 10 let 
Cimbálová muzika Luňák oslavila loni v srp-
nu 10 let od svého vzniku. Z nesmělých 
začátků se kapela postupně rozrostla na 
dnešních 9  hudebníků a hudebnic, z nichž 
většina začínala jako malé děti v DFS Konop-
ka. Nesmělé začátky kapely se datují už do 
r. 2008, kdy jejím hlavním úkolem byl hudeb-
ní doprovod zmíněného souboru. Nápad na 
založení oficiální cimbálové hudby vznikl až 
v srpnu 2010, kdy Mužský pěvecký sbor Hla-
hol Mysločovice nahrával své CD a požádal 
kapelu o spolupráci. Tenkrát dostala i  své 
jméno Luňáček. Jde o první cimbálovou hud-
bu, která v naší obci vznikla.
Počáteční podoba cimbálovky byla skromná, 
skládala se z jediných houslí, dvou flétniček 
a samozřejmě cimbálu. Obstarávala jen hu-
dební doprovod při vystoupeních DFS Ko-
nopka. Postupně ale přibývaly další housle 
a flétny a s nimi přibývali nebo se obměňo-
vali i jednotliví hudebníci. A rostli… 
Párkrát se muzika dostala i ke hraní mimo 
Konopku na fašanku nebo jarmarku a často 
ji o basu obohatil Mgr. Michal Mynář. V tuto 
dobu vycházelo hraní cimbálovky pouze 
z  repertoáru Konopky, ale pro samostatná 
vystoupení začala jeho vedoucí a zároveň 
primáška Barbora Doleželová hledat nové 
písně už nejen z Hané, ale i z Valašska a Slo-
vácka. Kapela se tak začala osamostatňovat 
a vystupovat i mimo soubor.
Přísun nových členů do cimbálovky nastal 
v r.  2016 a na přelomu roku 2017/2018 se 
počet jejích hráčů ustálil na čísle 9. Tvoří ji 
3 chlapci a 6 děvčat a místo zdrobněliny Lu-
ňáček přijala pojmenování Luňák.
Po hudební stránce se repertoár kapely hod-
ně rozrostl. Stále sice doprovází Konopku, 
ale převážně vystupuje na oslavách, hodech,  

různých setkáních a jiných akcích. Na pře-
hlídkách a festivalech tvoří její program pís-
ně z Hané, ale při jiných příležitostech hraje 
a zpívá písničky z celé Moravy a často i ze 
Slovenska. Pravidelně vystupuje CM Luňák 
při různých akcích v obci (svátek sv. Václava, 
zvěřinové hody, adventní vystoupení apod.)
Vedoucí cimbálovky shromáždila všechny 
písně, které kapela hrála nebo hraje, a všech-
ny tyto úpravy sestavila do sborníku Zpěvník 
CM Luňák.
Složení kapely v r. 2020 bylo následující:  
Primáška a vedoucí CM – Barbora Doleželová  
(Sazovice), cimbál – Michaela Doleželová (Sa-
zovice), housle – kontr – Zuzana Janečková 

(Žeranovice), terc – Matyáš Minařík (Macho-
vá), obligát – Ondřej Milink (Lechotice), viola 
kontr – Barbora Milinková (Lechotice), flét-
na – Eva Svobodová (Lechotice), Ivana Pospí-
šilová (Sazovice), kontrabas – Antonín Žůrek 
(Míškovice).
Oslava 10. výročí vzniku kapely nemoh-
la bohužel proběhnout formou koncertu 
nebo vystoupení s celým souborem Konop-
ka, ale pouze v  soukromí, na zahradě pri-
mášky Barči Doleželové. Narozeninový dort 
však nechyběl.

Barbora Doleželová,
Věra Nejezová

Cimbálová muzika Luňák

Včelařský kroužek oslavuje 
Je to již jedenáct let, kdy jsme přivítali prv-
ní děti, a to je myslím vhodná příležitost za-
vzpomínat si a bilancovat. Kulaté 10. výročí 
bychom oslavili už loni, jenže všechny plány 
zhatila covidová pandemie.
Když jsme s panem Miklem poprvé přišli do 
školy a pozvali žáky do včelařského kroužku, 
sešlo se jich na první schůzku sedm. To bylo 
v  době chřipkové epidemie rekordní číslo. 
Vyprávěli jsme si o včelách, ukázali jsme si, 
jak vypadá rojáček, kde se umísťují mezistě-
ny a nakonec si každý odnesl domů svíčku ze 
včelího vosku. Zalistovala jsem v zápisníčku 
a u tohoto setkání jsem mimo jiné měla po-
známku:
Otázka: „Děti, jste někdo alergický na včelí 
bodnutí?“
 
 

„Já ne, ale když mě bodne včela nebo vosa, tak 
akorát hodně křičím.“ Tuto větu pronesl Ríša 
Horáček, který byl mezi prvními členy kroužku. 
Na	 další	 schůzku	 přišlo	 14	 dětí	 a	 postupně	
se jejich počet ustálil na sedmi. Prvním čle-
nům je dnes již 22 let a studují vysokou školu 
nebo pracují.
První včelstvo jsme si pořídili na jaře r. 2010. 
Někteří chlapci během jarních prázdnin 
stloukali rámečky s panem Miklem, který 
později zajistil dřevěný domeček. Ten stojí 
dodnes na školní zahradě a nejenže zastře-
šuje včelí úly, ale máme zde uskladněné 
pomůcky, včelařské nářadí, oblečky a jiné 
potřebné věci. Dnes si vůbec nedovedu 
představit, že bychom na každou schůzku 
nosili všechny včelařské potřeby z domovů.

 

Postupem času jsme si v kroužku vytvořili ur-
čité rituály. 
Kalendářní rok začíná měsícem lednem. My 
se v tomto měsíci odměňujeme za práci, 
kterou jsme v předchozím roce odvedli při 
přípravě výrobků na vánoční jarmark. Tou 
odměnou bývá návštěva kina.
V dubnu jezdíme na krajskou soutěž včelař-
ských kroužků mládeže, v červnu uklízíme 
okolí včelína. Úklid zakončíme táborákem 
a  hrajeme hry v přírodě. Někdy jsme dali 
přednost bowlingu a pizze.
Moc rádi také jezdíme na pětidenní akci pod 
názvem „Rojení“, která se koná každý rok na 
jiném místě. Je to takový menší tábor, na kte-
rý se sjede včelařská mládež z celé republi-
ky. Hrajeme hry, soutěžíme a navštěvujeme  
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pamětihodnosti v okolí. Poznáme zde spous-
tu zajímavých lidí a děti si kromě drobných 
dárečků odvezou i hezké vzpomínky na pří-
jemně strávené chvíle. 
Začátkem září jezdíme na tradiční „Mladcov-
skou hoblovačku“ a u našeho stánku si účast-
níci mohou prohlédnout živé včely, včelí úly, 
včelařské potřeby. Rádi jim vysvětlíme, jak žijí 
včely, co dělá včelař atd.
Na podzim chodíme pouštět draky, v zimě si 
všichni vezmeme sáně nebo boby a řádíme 
na kopci. V prosinci přemýšlíme, čím překva-
píme návštěvníky vánočního jarmarku v Sa-
zovicích a celý měsíc potom vyrábíme a balí-
me drobné včelařské produkty.
Vidíte, rok nám utekl jako voda.
Ráda bych se ještě vrátila k soutěži „Zlatá vče-
la“. Když nás organizátorka této akce v roce 
2012 pozvala do Francovy Lhoty, řekla jsem 
jí, že jsme se toho ještě moc nenaučili. Že 
si na takovou soutěž netroufáme. Chvíli mě 
přemlouvala, ale já jsem byla rozhodnutá, že 
by to byla jen jedna velká ostuda.
Nakonec mi řekla: „Některé děti, které sem při-
jedou, nerozeznají ani včelu od vosy.“
A bylo rozhodnuto! Poprvé jsme vyrazili do 
Francovy Lhoty a byli jsme mile překvape-
ni. Ne, to je slabé slovo. Byli jsme nadšeni. 

Milá vedoucí kroužku a paní učitelka míst-
ní školy v jedné osobě nás hezky přivítala. 
Slavnostní zahájení proběhlo ve školní jídel-
ně a potom děti dostaly písemné testy. Po 
testech se rozdělily do skupinek a soutěžily 
v botanice, morfologii včely medonosné, ve 
znalosti včelařských pomůcek a v praxi. Po 
večeři jsme v  sokolovně měli možnost sle-
dovat veselou pohádku v podání místních 
(nezletilých) ochotníků. Moc jsme se u ní 
pobavili.
Druhý den nás provedli po okolí a zajezdili 
jsme si i na koních. Příroda tam je moc krás-
ná a my jsme potkali jen příjemné lidi. Díky 
tomu velmi ráda na naši historicky první  
„Zlatou včelu“ vzpomínám.
Zpětně lituji, že jsme se soutěže neúčastnili 
i v předešlých letech. Je to skvělá motivace 
pro děti. Mají možnost vyzkoušet si své zna-
losti, poznat nové kamarády, seznámí se se 
zajímavými místy našeho kraje a v nepos- 
lední řadě je čekají i krásné kulturní zážitky. 
Francova Lhota nás tak inspirovala, že jsme 
se rozhodli pozvat zase děti a jejich vedou-
cí k nám a ukázat jim naši hezkou vesničku. 
Oslovila jsem pana Mikla, zda by nám pomo-
hl s organizací soutěže, a když slíbil, že seže-
ne i nějaké sponzorské dary, pustili jsme se 

společně s rodinou Mrhálkovou do příprav, 
které nám zabraly celé 3 měsíce. Pro děti 
jsme připravili divadelní představení, zajez-
dili si na ponících, vyzkoušeli si RC modely, 
dorazil i kouzelník a čekala je také zkouška 
zručnosti při výrobě pomlázky, kraslic a ji-
ných rukodělných pracích, protože soutěž se 
konala před Velikonocemi.
Akce se vydařila a dodnes mě na setkáních 
včelařské mládeže oslovují děti s tím, že 
mě poznávají a pamatují si, že jsem z těch 
Sazovic, kde se konala Zlatá včela. Nikdy 
předtím ani neměly ponětí, kde Sazovice 
leží.

Zlatá včela Sazovice Zlatá včela Luhačovice

Stěhování prvních úlů – 2010

Zlatá včela Sazovice Zlatá včela Buchlovice – dort pro vítěze
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V našem kraji pracuje 20 včelařských kroužků 
mládeže, takže jsem si spočítala, že do roku 
2034	máme	s	pořádáním	soutěže	vystaráno.	
Zorganizovat takovou událost stojí hodně 
času, energie i peněz. Český svaz včelařů 
hradí některé náklady, ale příspěvky jsou rok 
od roku nižší. Samotná soutěž není pro děti 
velkým lákadlem. Těší se ale, že budou no-
covat (spíše ponocovat) ve školách, zahrají si 
hry s kamarády, které si pamatují z minulých 
soutěží, a těší se na divadlo, diskotéku…
Vraťme se k našim členům. Ještě do loňského 
roku bylo v kroužku více chlapců, ale letos je 
tomu naopak. Rozloučila jsem se s částí naší 
staré dobré party. Bohužel nám nějak moc 
rychle vyrostli (a mne už i předrostli). Matěj 
Mrhálek, Jakub Kučera a Jan Šretr chodí do 
2.  ročníku střední školy, Štěpán Čech už do 
3.  ročníku a je jim 17 nebo 18 let. Matěj se 
svou sestrou Barčou a Jakub navštěvovali 
kroužek už od roku 2010! Všichni tvořili skvě-
lou partu a moc mi budou scházet. Ale mu-
seli mi slíbit, že na nás nezapomenou a občas 
přijdou mezi nás a pomůžou mi při větších 
akcích. Již před dvěma lety chlapci pomáhali 
na táboře jako instruktoři, a tak si mohli vy- 
 
 
 

zkoušet, jaké to je „na druhé straně barikády“. 
Vzpomínám si, že když jsem se třetí den na 
táboře míjela ve dveřích s Matějem, připadal 
mi tehdy takový smutný, vyčerpaný. Tak jsem 
se ho ptala, co mu je. On mi jen řekl: „To víš, 
teto, velká zodpovědnost…“ Byla jsem dost 
překvapená, že to bere tak vážně. Až pozdě-
ji jsem se dozvěděla, že za tu únavu mohlo 
ponocování. 

Oslovila jsem dlouholeté, zkušené členy 
kroužku a poprosila je, aby napsali pár vět 
o tom, proč chodí do kroužku a co je tam baví.

Baruška Mrhálková
Do včelařského kroužku jsem se přihlásila, pro-
tože od malička mám kladný vztah k přírodě 
a včely mě vždycky fascinovaly. Chtěla jsem se 
o nich dozvědět víc. S tatínkem jsme si chtěli po-
řídit včely, ale ani jeden jsme o tom nic nevěděli, 
takže včelařský kroužek byl pro mne perfektní 
start. Vedoucí v kroužku mi se vším pomáhala 
a radila. Od kroužku máme naše první včelstvo. 
Včelařský kroužek je skvělý pro zvídavé děti, není 
jednotvárný, neustále se dovídáte nové a nové 
věci, protože celý včelařský rok je co dělat.

 
 

Baruška Čechová
Do kroužku jsem se přihlásila, protože jsem se 
chtěla začít zabývat něčím novým, a také pro-
to, že mi včelaření přišlo zajímavé. Chodila jsem 
tam, abych se toho víc naučila. Hlavně však 
proto, že mne to bavilo a stále baví. Dozvěděla 
jsem se toho o včelách víc, než bych se dozvě-
děla bez kroužku. Líbilo se mi tam toho hodně. 
Ať už soutěže, na které jsme jezdili, tábory nebo 
samotné chvíle strávené na schůzkách.

Dnes máme v kroužku 11 členů (3 chlapce, 
8 děvčat). Říkám dnes, ale je to vlastně velký 
otazník. Kvůli pandemii jsme se mohli setká-
vat jen omezeně a někteří přišli do kroužku 
naposledy v říjnu loňského roku.
Vrátíte se, děti?  
P. S.: Před týdnem nám stolař dovezl sestavu 
dvou nových úlů, a tak doufám, že je nebudu 
natírat sama!
Přeji všem čtenářům krásné letní prázdniny 
plné sluníčka a pohody – třeba u vody.

Jitka Kučerová, 
 vedoucí včelařského kroužku mládeže

Léčivé úly v Kurovickém lomu
V jednom z minulých čísel Sazovických no-
vin jsme přinesli typ na výlet do nedalekého 
Kurovického lomu. K jeho dosavadním zají-
mavostem v poslední době přibyla další – ne-
všední včelín. Stavba složená ze čtyř úlů byla 
vybudována v chráněné lokalitě lomu a je za-
jímavá tím, že úly jsou ze tří stran prosklené, 
takže návštěvníci mají možnost vidět, jak vče-
ly ve svém společenství žijí. Součástí včelína je 
relaxační místnost s lehátky, která slouží pro 
tzv. apiterapii, léčbu člověka s pomocí včel 
a jejich produktů, v tomto případě pomocí 
včelího-úlového vzduchu. Jde o směsici od-
pařených látek z medu, propolisu, larev, pylu, 
mateří kašičky, silic a dalších neznámých látek.
Apicentrum je řešeno tak, že prostor, ve kte-
rém žijí včely, a interiér domečku jsou propo- 
 

jeny průduchy, kterými tento léčivý vzduch 
proniká do místnosti, v níž pobývají osoby, 
které tento vzduch vdechují. Ke kontaktu se 
včelami nedochází.
Úlový vzduch pomáhá při bronchitidě, 
astmatu, alergiích, chronickém onemoc-
nění plic, oslabení imunitního systému 
a náchylnosti k infekcím, při migrénách, 
chronické bolesti hlavy, stresu a depre-
sích. I když člověk žádnou z uvedených 
potíží netrpí, přináší mu pobyt v apicen-
tru komplexní uvolnění a zklidnění těla 
i duše. Dá se tedy říci, že kurovický vče-
lín poskytuje návštěvníkům nové po-
znatky i ozdravění a dokonalou relaxaci,  
které po měsících proticovidových opatření 
jistě rádi uvítají.
 

bližší	informace	a	rezervace	na	
www.kurovicky-lom.cz

A ještě malé doplnění „včelí tématiky“. Víte, 
že i tito pilní tvorové, bez nichž by náš svět 
brzy zanikl, slaví 20. května svůj svátek – Svě-
tový den včel? První podnět k oslavě vzešel 
v r. 2012 ze Senátu ČR, kde byl Den včel ne-
oficiálně vyhlášen účastníky mezinárodní 
včelařské soutěže IMYB. V iniciativě dále pok-  
račovali slovinští včelaři a od r. 2015 mají 
svůj svátek i včelky. V r. 2017 byl tento svátek 
schválen během Valného shromáždění OSN 
v New Yorku, kdy mu svou podporu vyslovilo 
155 zemí. Datum svátku – 20. květen odka-
zuje na narození průkopníka moderního vče-
lařství Antona Janšu.

Včelí domeček pro apiterapii Relaxační místnost v domečku
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V době, kdy všichni přispěvatelé píší články 
do prvního letošního čísla Sazovických no-
vin, začínají se postupně rozvolňovat přísná 
opatření zavedená kvůli řádění covidu-19. 
Přestože v době Vánoc i po nich tento živel, 
dáli-li se to takto nazvat, měl u nás na Zlínsku 
největší sílu a ničil, co mohl, život se nezastavil. 
Musí se jít dále a dívat se dopředu. Tak tomu 
bylo i v našem kostele. Přestože vládla tak přís-
ná opatření, přece jen něco málo se dělo. 
Ve vánočním čísle Sazovických novin jsem vám 
zeširoka popisovala práci a činnost paní profe-
sorky Martiny Komínkové z brněnské konzer-
vatoře. O její originální hudební produkci se 
začala zajímat i Česká televize 2.  Proto s ní nato-
čila 13. ledna 2021 v našem kostele sv. Václava 
krátký medailon, věnovaný její hudbě a životu. 
Výše popisovaný dokument byl natočen pro 
Křesťanský magazín, který se vysílá každou 
neděli před polednem na ČT 2. 
Taky jsem se již zmiňovala, že v suterénu kos-
tela byla 17. 11. 2020 instalována výstava ob-
razů členů spolku Valašský názor. Při její ver-
nisáži chtěl tento spolek oslavit své třicetileté 
trvání. Ale protože protiepidemická opatření 
byla stále přísná, museli tuto vernisáž nako-
nec natočit až 6. února 2021 jako videozá-
znam. Tuto vernisáž moderovala paní Pavla 
Kotyzová, která široce pohovořila o vzniku 
a náplni práce celého spolku, a tak zhodno-
tila celých třicet let života Valašského názoru.        
K výstavě promluvil a svým slovem tuto video-
produkci obohatil také evangelický farář Jiří 
Malý. Vernisáž ukončil a za vše poděkoval pan 
Olda Krajíček z Hvozdné. Stále se vyčkávalo, 
zda se situace aspoň částečně rozvolní a s ob-
razy se seznámí i veřejnost, ale nic se k lepší-
mu neměnilo, a tak byly všechny obrazy 17. 3. 
2021 odvezeny a vráceny jejich majitelům. 
Ve čtvrtek 25. 3. 2021 navečer proběhla 
v  kostele přednáška s názvem DIALOGY: 
Marek Štěpán a Petr Okapal. Tato přednáška 
spolku KRUH byla živě streamovaná na face-
bookové stránky spolku. Spolek KRUH zalo-
žila a jeho předsedkyní je paní MgA. Marcela 
Steinbachová, PhD. Svá studia v oboru ar-

chitektury absolvovala nejen na prestižních 
školách u nás, ale také v zahraničí (např. ve  
Vídni, v  New Yorku). Je autorkou několika 
ročenek o architektuře. V poslední ročence 
Česká architektura 2016–2017, v knize, kte-
rou máme i v kostele, se hned na prvních 
stránkách zabývá nejen architekturou naše-
ho kostela, ale taky přínosem této sakrální 
stavby pro krajinu a celé okolí. Materiál pro 
tuto knihu čerpala ze své osobní mnohaho-
dinové přítomnosti v kostele a jeho okolí. 
Kniha je neprodejná, ale je k dispozici v od-
borných knihovnách po celém světě, např. 
v Německu, Japonsku, Švédsku a taky ve Zlí-
ně, v Krajské knihovně Františka Bartoše.
Výše uvedený spolek, který se zaměřuje na 
propagaci současné architektury jak čes-
ké, tak zahraniční, a pořádá přednášky pro 
veřejnost, festivaly Den architektury a Film 
a architektura, pokračuje ještě i letos v oslavě 
20. výročí svého působení.
V cyklu DIALOGY zve nejzajímavější hos-
ty, kteří doposud v KRUHU vystoupili, aby 
před jejich publikum předstoupili znovu  
a k sobě si přizvali druhého hosta podle své-
ho uvážení. 
Pro březnovou přednášku byl vybrán archi-
tekt Marek Jan Štěpán, autor našeho kostela 
sv. Václava, který si k sobě do Sazovic přizval 
kněze Petra Okapala z římskokatolické far-
nosti Šenov u Ostravy. Ve vzájemném dialo-
gu se hosté věnovali současné sakrální archi-
tektuře a symbolu kruhu. 
Více informací o této přednášce naleznete na 
www.kruh.info. Fotografie z této přednášky  
 

pořídil pan Jiří Salik Sláma. Přímý přenos rea-
lizovala firma Bumerang Film. 
Těší nás, že o kostel sv. Václava v Sazovicích 
projevují zájem osobnosti, které ve svém ži-
votě už něco dokázaly a jsou také přínosem 
pro celou společnost. I tímto způsobem se 
dá šířit sláva a chvála Boží. Děkujeme. 
 Kolem svátku sv. Zdislavy (30. 5.) plánujeme 
Malou pouť rodin. Po mši svaté by byly při-
praveny i nějaké atrakce pro rodiny s dětmi. 
Ale v současné době je to jen plán. Pokud se  
situace zlepší, budeme samozřejmě všechny 
včas informovat.                      
Na závěr jedna krásná potěšující zpráva. 
V Jablonném v Podještědí se podařilo dokon-
čit	stavbu	nových	varhan	v	hodnotě	3,4 mili-
onu Kč. Mnozí z vás i členové Spolku sv. Vác-
lava jste se k tomuto projektu „Zachraňme 
jablonské píšťaly“ také připojili. Díky i vašim, 
mnohdy štědrým finančním darům se toto 
dílo podařilo. V neděli 23. května, na slavnost 
Seslání Ducha Svatého, měl tento králov-
ský nástroj svou premiéru a při hlavní pouti 
v sobotu 29. května, o svátku sv. Zdislavy, se 
naplno rozezvučel k  chvále a slávě Boží. Za 
všechno, co jste pro zdar tohoto díla udělali, 
vám opravdu ze srdce děkuji.
Za Spolek přeji všem krásné léto, možná i do-
volenou, klid a pokoj. 

Za Spolek sv. Václava,
 Marie Rapantová                                     

Dialogy – natáčení pořadu Dialogy – arch. M. J. Štěpán a P. Petr Okapal

Život nezastavíš – Spolek svatého Václava

Výstava obrazů – Drahomír Janík: Polní cesta Oldřich Krajíček: Zátiší
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Kolik máme v Sazovicích Marií?
(Frekvence křestních jmen v naší obci)

Už řadu let jako kronikářka obce zazname-
návám do zápisu jména nově narozených sa-
zovických dětí a téměř pokaždé mě překvapí 
nějaké nové, málo užívané a často i exotické 
jméno některého malého sazovického ob-
čánka, které mu vybrali jeho rodiče.
Při volbě jména mívají významnou úlohu 
zpravidla rodinné vlivy a tradice, jedno a to-
též jméno se dědí z pokolení na pokolení (tak 
tomu bývalo hlavně v minulosti). Značný vliv 
mají také jazykové okolnosti. Někteří rodiče 
kladou důraz na to, aby jméno mělo český 
charakter, ať už jsou to jména českého a slo-
vanského původu, ale i jména neslovanská, 
která jsou u nás už několik století užívaná 
a  vžitá (Jiří, Pavel, Marie, Kateřina). Jiní volí 
naopak jména mající cizí charakter, u nás 
méně obvyklá (René, Žaneta, Babetta).
Existují české „stálice“ jako Jakub či Jan, pří-
padně Marie, Anna či Tereza, ale jména dětí 
ovlivňují i různé módní vlny. Po romantic-
kých televizních seriálech se v Česku vyrojily 
Angeliky, Brendy, Esmeraldy, dobrodružné 
filmy přinesly jména Kevin, Arnold, Robin 
nebo Oliver. Kdysi tak rodiče v Kostelci nad 
Ohří pojmenovali svého prvorozeného Wi-
nnetou, příjmením Milenko. Mladší bratr se 
pak měl jmenovat Old Shatterhand Milenko, 
ale to už na matrice neprošlo. Zato vnuk pana 
Winnetoua dnes nosí ke jménu po dědečkovi 
příjmení Tancoš. U děvčat je navíc nebezpe-
čí, že neobvyklé jméno se provdáním může 
spojit s neobvyklým příjmením v bizarní dvo- 
 

jici. V Česku tak žijí např. Bernardina Bachra-
tá, Pamela Slepičková nebo Pětiletka Koni-
prdová. Rodiče ale nešetří ani své syny, jinak 
bychom těžko potkali muže jménem Narcis 
Bejček nebo Lenin Syrovátka.
České úřady umožňují dát dítěti jakékoli jmé-
no, které už bylo někde na světě doloženo. 
Bdí nad tím pětice soudních znalců, jejichž 
bdělostí neprošlo v roce 2001 pro holčičku 
jméno Půlnoční bouře. Jak by ji její excentrič-
tí rodiče asi oslovovali? Půlnočko? Bouřinko?
V české národní společnosti se v současné 
době užívá víc než tisíc jmen. Jména české-
ho a šířeji slovanského původu v nich tvoří 
30–35 %, neslovanská jména 65–70%. Tento 
početní poměr je tradičně stabilizován a bě-
hem vývoje se příliš nemění. 

A jak je to s křestními jmény v naší obci? Roz-
dělili jsme je podle četnosti od těch, která se 
vyskytují nejčastěji, až po ojedinělá, a zde 
jsou výsledná čísla statistiky: 

SAZOVICE	–	MužSKá	JMÉNA
Počet Jméno
 19  Martin, Tomáš
 18 Jaroslav
 17 Pavel
 16 Josef
	 14	 Petr
 13 Miroslav
 12 Zdeněk
 11 Jakub

 10 Václav
 9 Jiří, Ladislav, Milan
 8 Antonín, David, Jan, František
 7 Adam, Roman
 6 Michal, Oldřich, Ondřej, Richard, 
  Rostislav, Vladimír
 5 Jaromír, Jindřich, Karel, Matěj, 
  Radek, Vojtěch 
	 4	 Bohumil,	Dominik,	Lukáš,	Marek,	Patrik
 3 Filip, Ivan, Miloslav, Radim, Štěpán, Vít, 
 2 Aleš, Daniel, Dušan, Ivo, Kryštof, 
  Libor, Marian, Robert, Stanislav

Pouze jednou je v naší obci zastoupeno jmé-
no Alex, Alexandr, Alois, Augustin, Bronislav, 
Denis, Dimitrij, Drahomír, Edgar, Egon, Kamil, 
Leo, Leoš, Luděk, Lumír, Mathias, Michael, 
Miloš, Nikola, Oliver, Pavol, Radomír, René, 
Robin, Rudolf, Samuel, Svatopluk, Thomas, 
Vladislav, Vlastimil, Vlastislav.

U prvních deseti nejčastějších jmen uvádíme 
i jejich původní význam:
MARTIN – pochází z latiny, „zasvěcený bohu 
války Martovi, bojovný“.      
TOMáŠ – je původně hebrejské jméno se za-
jímavým významem – „blíženec, dvojče“.
JAROSLAV – jméno je doloženo už ve staro-
slověnštině a oblíbené je ve všech slovanských 
jazycích. Jeho první část Jar – znamenala prud-
ký, silný, bujný a celek se vykládal jako „slavný 
silou, prudkostí, bujností“. Teprve v nové době 
se jméno vykládá jako „slavící jaro“.
 

Plány místní organizace KDU-ČSL Sazovice 
V tomto období obvykle ve všech místních 
organizacích KDU-ČSL už proběhly výroční 
členské schůze a plánovala se činnost na celý 
nadcházející rok. Letos to bude opět trochu 
jiné, výroční členské schůze proběhnou tepr-
ve od května do srpna 2021. 
Poté začnou probíhat předvolební kampaně 
a mítinky. Letos budeme v 1. polovině října 
volit kandidáty do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky. 
Ale zpět k našim plánům na tento rok. Jak 
jsem v minulém čísle těchto novin zmínila, 
naše činnost se omezila už pouze na ces-
tování. 
Do konce června bychom chtěli navštívit 
v menší skupině nový kostel v Brně-Lesné. 
Už jsme sem byli několikrát pozváni P. Pav-
lem Hovězem, tak snad to konečně vyjde. 
Tento kostel zasvěcený Blahoslavené Marii 
Restitutě projektoval stejně jako náš svato-
stánek arch. Marek Jan Štěpán a dílo sklízí 
opět řadu ocenění. Od Obce architektů ČR 

byl vyznamenán jako Novostavba roku 2020 
a prestižní kanadský architektonický časopis 
Azure ho zařadil mezi 10 nejinspirativnějších 
interiérů roku.
Zatím je také ve vyřizování tradiční poutní 
zájezd na Svatý Hostýn a do Štípy. 
Jelikož je letošní rok vyhlášen papežem 
Františkem „Rokem svatého Josefa“, chtěla 
bych k tomuto patronovi uspořádat pouť do 
Ostravy. Již několikrát v našem kostele slou-
žil mši svatou P. Stanislav Jonášek SBD, t. č. 
rektor kostela sv. Josefa v Moravské Ostra-
vě. Také po každé mši svaté nás do Ostravy, 
do jejich salesiánské komunity zval. Proto 
mi přijde velice aktuální právě v tomto roce 
sv. Josefa ostravský kostel navštívit. Pokud by 
s námi jeli i nějací mladí nebo rodiče s dět-
mi, hned vedle kostela se nachází vítkovický 
areál, kde je spousta atrakcí a taky něco po-
učného, např. Svět techniky pro ty nejmenší 
i dospívající. Je zde expozice vývoje automo-
bilismu, železnice a jiných technických vy-

možeností. Myslím, že tato podívaná upoutá 
nejen mladé, ale i nás starší.
Tak snad se něco z těchto plánů podaří 
zrealizovat. O tom si napíšeme v příštích 
novinách. 
 Co se ale letos už podařilo, bylo uspořádaní 
sbírky ošacení pro Diakonii Broumov, která 
proběhla	14.	a	15.	května	 t.r.	ve	spolupráci	
s  obecním úřadem. Za osobní pomoc dě-
kuji paní Marii Kučerové a panu Antonínu 
Hrbáčkovi. 
Tak si vzájemně přejme, ať se vše změní k lep-
šímu, ať můžeme někam vyrazit a trochu se 
duchovně občerstvit. První takovou možnost 
budeme mít 11. července, kdy se v odpoled-
ních hodinách bude konat poutní zájezd na 
Svatý Hostýn.
Přeji vám všem hodně zdraví a vzájemné po-
hody.

Za výbor MO KDU-ČSL, 
Marie Rapantová
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PAVEL – jméno jednoho z apoštolů se u nás 
objevilo už v 11. století. Pochází z latiny 
a znamená „malý, nepatrný“.   
JOSEf – původem hebrejské jméno se vyklá-
dá jako „přidávající, rozhojňující“. 
PETR – pochází z aramejštiny a znamená 
„skála, skálopevný“.  
MIROSLAV – má slovanský původ a zname-
ná „slavný mírem, mírumilovný“.
ZDENěK – je zkrácenina jména Zdeslav, 
tj.  „zde slavný“. Mívá i podobu Zdenek 
a nemá nic společného s latinským jménem 
Sidonius, jak se někdy vykládalo.
JAKub – výklad jména je nanejvýš zajímavý, 
je to „ten, který se drží za patu, druhorozený“. 
Pochází z hebrejštiny a v Bibli se dočteme, 
že jako druhorozené dvojče se svého bratra 
Ezaua držel za patu.
VáCLAV – typicky české jméno – „více slav-
ný“. Nejprve jej využívali hlavně urození lidé, 
jak o tom svědčí několik českých panovníků 
tohoto	jména.	Od	14.	století	se	jméno	rozšíři-
lo i mezi prostý lid.

SAZOVICE	–	žENSKá	JMÉNA
Počet Jméno
 29 Marie
 13 Michaela
 12 Hana, Jana
 11 Tereza, Veronika
 9 Ivana, Petra
 7 Anna, Jaroslava, Kateřina, Lucie, 
  Ludmila
 6 Adéla, Alena, Jarmila, Jitka, Lenka, 
 Martina, Monika
  5 Aneta, Dana, Eliška, Gabriela, 
  Helena, Markéta
			 4	 Alice,	Andrea,	Anežka,	Blanka,	Eva,	
 Kristýna, Marta, Nikol, Pavlína, 
 Renata, Věra, Zdeňka, Zuzana
  3 Alžběta, Barbora, Ema, Ilona, Irena, 
 Iva, Iveta, Klára,Magda, Milena, 
 Miroslava, Nikola, Pavla, Romana, 
 Šárka, Valerie

   2 Alexandra, Božena, Dagmar, 
 Denisa, Dominika, Edita, Elisabeth, 
 Ester, Jindřiška, Julie, Kamila, 
 Magdaléna, Marcela, Milada, 
 Natálie, Nela, Nina, Viktorie 

Pouze jednou je v naší obci zastoupeno 
jméno Anastázie, Antonie, Beáta, Blažena, 
Bohuslava, Brenda, Bronislava, Daniela, Da-
nuše, Emma, Erika, Františka, Isabela, Ivona, 
Jaromíra, Jasmína, Jiřina, Johana, Karin, Karo-
lína, Katarina, Klaudie, Květuše, Lada, Laura, 
Leona, Libuše, Lilien, Mária, Mariana, Naděž-
da, Nicole, Radana, Radka, Radmila, Růžena, 
Sabina, Sára, Sofia, Sofie, Soňa, Stanislava, 
Stefanie, Stela, Světlana, Taťana, Terezie, Ven-
dula, Vladimíra, Vlasta, Vlastislava.

U prvních třinácti nejčastějších jmen uvádí-
me jejich původ:
MARIE – výchozí hebrejské podobě toho-
to jména Mirjam se přisuzuje často původ 
egyptský a vykládá se jako „milovaná Bo-
hem“. Z aramejské podoby Marjam se zase 
odvozuje význam „paní“. Původ jména, které 
se u nás začalo šířit od 18. století, není tedy 
jednoznačně objasněn. Marií u nás žije víc jak 
půl milionu.
MICHAELA – jméno u nás získalo oblibu 
zhruba	 před	 40	 lety.	 Výchozí	 hebrejský	 vý-
znam zní: „Kdo je Bůh?“
HANA – pochází ze stejného základu jako 
Anna, tedy „milá, líbezná, milostiplná“.
JANA – stejně jako mužské jméno Jan po-
chází z hebrejského základu s významem 
„Bůh je milostivý“.
TEREZA – jméno pochází z řečtiny a nej-
častěji se spojuje se jménem ostrova Théry, 
vykládá se jako „Pocházející z ostrova Théry“. 
Její obdobou je jméno Terezie.
VERONIKA – původ jména není přesně zná-
mý, nejpravděpodobněji jde o řecké Phereni-
ké, tj. „nositelka vítězství“. Ze stejného zákla-
du pochází i Berenika. 
 

IVANA – je protějškem mužského jména 
Ivan, což je stará slovanská podoba jména 
Jan, které se k nám dostalo od jižních Slova-
nů. Obě jména znamenají „Bůh je milostivý“. 
K nám jméno Ivana přišlo až ve 20. století.
PETRA – má stejně jako Petr v původní ara-
mejštině význam „skálopevná“. U nás se sta-
la	oblíbenou	zhruba	před	40	lety,	dříve	byla	
známá spíš Petruše, Petrana nebo Petronila.   
ANNA – je původem hebrejské jméno s výz- 
namem „milostiplná“. Vedle Marie patří 
v křesťanském světě mezi nejrozšířenější.
JAROSLAVA – ta, „která slaví jaro“, byla ale 
původně „slavná svou silou, bujností“. To to-
tiž ve staré češtině znamená slovo „jarý“.
KATEřINA – výchozí řecký význam jména 
je „čistá, cudná, mravná“. Jméno doprovází 
ženy u nás už od dob staročeských.
LuCIE – jméno latinského původu označuje 
ženu nebo dívku „světlou, zářící“.
LUdMILA – slovanské jméno značící „lidu 
milá“ je známé už z nejstarších českých dějin. 
Kněžna Ludmila, babička sv. Václava byla zav- 
ražděna právě před 1100 lety.
V české národní společnosti se v současné 
době užívá víc než tisíc jmen. Jsou to jednak 
jména původu českého a šíře slovanského, 
tvoří v celkovém počtu 30–35 %, jednak jmé-
na původu neslovanského (hebrejská, řecká, 
latinská, germánská, keltská, románská, ma-
ďarská, v poslední době i jména orientální). 
Ta představují 65–70 %. 
Výběr je opravdu široký a nastávajícím ro-
dičům už zbývá jen správně jméno zvolit, 
aby svému potomkovi nepřivodili případně 
celoživotní trauma. Zkušenost říká, že dobře 
zvoleno je takové jméno, které není ani příliš 
rozšířené, módní a „opotřebované“, ani nad-
měrně neobvyklé a nápadné.
Podle článku Miloslavy Knappové O jmé-
nech	užívaných	v	 českém	národě zpraco-
vala a o statistiku křestních jmen sazovických 
občanů doplnila

Mgr. Věra Nejezová
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Kněžna lidu milá
Letos 16. září uplyne 1100 let od smrti svaté 
Ludmily, první české mučednice i světice.
Narodila se kolem r. 860 na hradě Pšov, který 
stál na území dnešního Mělníka, a v dívčích 
letech vyrůstala pod vlivem pohanství, kde 
jako knížecí dcera zastávala přední kultov-
ní úlohy. V patnácti letech byla provdána za 
knížete z rodu Přemyslovců, o deset let star-
šího Bořivoje, s nímž pak žila v jeho sídle na 
Levém Hradci a později na území dnešního 
Pražského hradu, odkud pak Přemyslovci 
vládli českým zemím řadu dalších století.
Ambiciózní Bořivoj si uvědomoval, že k upev-
nění jeho moci a zvýšení prestiže bude nutné 
přijmout křesťanství, a tak při návštěvě Velké 
Moravy, zřejmě v roce 883, přijal křest, podle 
legend přímo z rukou biskupa Metoděje. 
Spolu s manželem přijala novou víru i kněž-
na Ludmila.
Zatímco pro Bořivoje bylo křesťanství přede-
vším politickou záležitostí, pro Ludmilu zna-
menalo skutečný vnitřní obrat. V legendách 
se píše, že kněžna prožívala novou víru stejně 
hluboce jako dřívější pohanství. Jediný Bůh 
se stal jejím průvodcem a důvěrným rádcem. 
Legenda mnicha Křišťana Ludmilu líčí jako 
neúnavnou v bdění, nábožnou v  modlitbách, 
dokonalou v lásce, přehorlivou v úslužnosti 
k  Božím sluhům, jako matku sirotků, těšitelku 
vdov, neúnavnou navštěvovatelku vězňů a do-
konalou ve všech dobrých skutcích.
Ve svém, na tehdejší dobu dlouhém životě 
(dožila se víc jak šedesáti let), musela Ludmi-
la překonat mnoho bolesti a trápení. Ovdo-
věla už v 29 letech a jako vdova po knížeti 
musela jednat promyšleně a strategicky, aby 
uhájila knížecí stolec pro svého nejstaršího  
syna a aby po jeho smrti mohl převzít vládu  
mladší syn Vratislav. Ten však také poměrně 
brzy zemřel, a protože jeho synové Václav 
a Boleslav byli ještě dětmi, rozhodnutím vel-
možů se vlády ujímá vdova po Vratislavovi 
Drahomíra. Ludmila se stala opatrovnicí a vy-

chovatelkou svých dvou vnuků a zůstává na-
dále na Pražském hradě.
Rozdělení moci mezi obě kněžny ale vyvolá-
valo často spory, které legendy popisují jako 
náboženský rozkol mezi pohankou Draho-
mírou (křesťanství přijala až před svatbou) 
a hluboce věřící Ludmilou, která v tomto du-
chu vychovávala i své vnuky, zejména starší-
ho Václava.
Obě kněžny se ale rozcházely rovněž v názo-
rech politických.
Mírná Ludmila se snažila vyhrocenou situaci 
vyřešit odchodem na svůj hrádek Tetín, ale  
ctižádost a nenávist Drahomíry ji dostihla  
až tam. Její zbrojnoši 15. září 921 pronikli na 
Tetín a dva z nich, Tuna a Gommon, vstoupi-
li do Ludmiliny komnaty, kde se kněžna po 
západu slunce modlila, a zardousili ji jejím 
vlastním závojem. Nedostalo se jí ani křes-
ťanského pohřbu, její tělo bylo ve spěchu 
zahrabáno u hradební zdi.
Na místě Ludmilina posledního odpočinku 
se ale brzy začaly dít zvláštní věci. Z hrobu 
tak přelíbezná vůně vycházela, že všech vzác-
ných koření a květů vůně převyšovala, v  noci 
tu zářila jasná světla a mnoho nemocných 
nebo slepých se tu uzdravilo. To vše pod-
něcovalo u prostých lidí lásku a posmrtnou 
úctu k Ludmile, kněžně „lidu milé“. 
Drahomíra ve snaze o snížení Ludmilina 
kultu nechala nad jejím hrobem vybudovat 
kostel sv. Michaela, jemuž měly být nadále 
přisuzovány zázraky tohoto místa.
Když se vlády ujal mladý kníže Václav, nechal 
ostatky své babičky převézt a uložit v kostele 
sv. Jiří na Pražském hradě, kde světice spočí-
vá dosud. Při vyzvednutí ostatků se stal další 
zázrak, Ludmilino tělo i roucho, v němž byla 
oblečena, byly zcela neporušeny.
V dobách rané církve neexistoval oficiální 
způsob svatořečení – kanonizace, kult sva-
tých pramenil z veřejné úcty k nim. Tak se 
stala svatou i Ludmila. Za oficiální uznání 

její svatosti lze považovat nařízení pražské-
ho	biskupa	z	 r.	 1142,	 kdy	nedovoluje	hýbat	
s jejími ostatky bez papežského souhlasu, jak 
to bylo u světců pravidlem. Ve velké úctě měl 
sv. Ludmilu i Karel IV., po matce Přemyslovec, 
který nad hrobem světice v kostele sv. Jiří ne-
chal zbudovat nádherný gotický náhrobek.
Svatá Ludmila, první česká mučednice a svě-
tice, je patronkou babiček, matek a křesťan-
ských vychovatelů, patronkou českých zemí. 
Bývá zpodobněna v dlouhém šatu se závo-
jem nebo s knížecí čapkou na hlavě. Jejím 
hlavním znakem je šál (závoj) kolem krku 
jako nástroj jejího umučení. Mnohdy je vy-
obrazena také s malým sv. Václavem, jehož 
učila a vychovávala v duchu křesťanství.
U nás v Sazovicích nese její jméno jeden ze 
zvonů venkovní zvonohry na kostele.

Podle publikace A. Ježkové České nebe 
upravila Věra Nejezová

Kde se toulal obraz krále Jiřího z Kunštátu a Poděbrad? 
Sazovičtí pamětníci, kteří v 50. letech nav- 
štěvovali místní školu, se možná rozpo-
menou na rozměrný obraz českého krále 
Jiřího z Poděbrad, který zdobil školní pro-
story. Plátno o úctyhodných rozměrech 
250 x 150 cm daroval škole její bývalý žák, 
akademický malíř František Šesták, rodák 
ze Sazovic. Nikdo ale už si nepamatuje, 
kdy Šestákovo dílo ze školy zmizelo, zda 
bylo odtud někam přemístěno, nebo co se 
s ním vlastně stalo. Bylo najednou prostě 
pryč a nikdo se pátráním po něm zřejmě 
nezabýval. Snad to bylo způsobeno i tím, že  
 
 

malíř ho vytvořil jako velmi mladý (asi v 18 le-
tech), že pocházel ze Sazovic, a jak víme,  
„doma není nikdo prorokem“, a že v tu dobu 
zdaleka nebyl ještě tak uznávaným a ceně-
ným umělcem jako v pozdějších letech. Od 
zmizení obrazu uplynulo víc jak 60 let…
A najednou loni v listopadu, právě v roce 
600. výročí narození Jiřího z Poděbrad, do-
razil na Obecní úřad v Sazovicích zajímavý  
e-mail. Poslal jej pan Radim Štěpán, kastelán 
státního zámku v Kunštátě, kde se nachá-
zí i národní památkový ústav. Tomu obraz  
s názvem Král Jiří z Kunštátu a Poděbrad a se  
 
 

signaturou autora „Šesták 53“ nabídla k od-
koupení p. Iva F. z Brna, která jej označila jako 
svůj majetek.
Pan Štěpán se o autora obrazu, Františka 
Šestáka, začal blíže zajímat a z webových 
stránek naší obce zjistil, že dílo je považová-
no za ztracené. O jeho objevení informoval 
starostku naší obce p. Hrbáčkovou a nyněj-
ší majitelku upozornil na to, komu původně 
obraz patřil, a že by se podle jeho osobního 
přesvědčení měl do Sazovic vrátit. Paní Iva F. 
poté p. starostce napsala následující dopis, 
v němž vysvětluje, jak obraz získala:
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V Brně dne 11. listopadu 2020

Vážená paní starostko,
v této neradostné době možná něco potěšují-
cího: asi před 30 lety jsem od svého kamaráda 
dostala obraz – stočené, vyschlé a téměř nepo-
užitelné (nečitelné) plátno, abych se ho jako 
grafička pokusila zachránit. Dostal ho od mně 
neznámého člověka, který ho našel zaházený 
na půdě. Kamarád mezitím zemřel, a tak se nic 
dalšího již nedovím.
Jde o historický výjev krále Jiříka z Poděbrad na 
velkoplošném plátně 150 x 250 cm, signovaný 
jménem Šesták 53.
Po nesčetných konzultacích s výtvarníky 
jsem nechala plátno zrestaurovat a použila 
jako dekoraci v salónku mého hotelu v Brně. 
Nyní po modernizaci hotelu už pro velký ob-
raz nebylo uplatnění, a tak jsem ho nabídla 
ke koupi panu kastelánovi Štěpánovi z Kun-
štátu. Zjistili jsme, že jde patrně o dílo akade-
mického malíře Františka Šestáka, rodáka ze 
Sazovic, z jeho raného tvůrčího období. Na 
internetu jsme pak vyčetli zajímavou historii 
obrazu a pan kastelán mi doporučil kontak-
tovat Vás.
 
 

Obracím se tedy na Vás jako starostku obce  
Sazovice s nabídkou obrazu ke koupi, neboť 
jsem přesvědčena, že jde o Vámi postrádaný 
obraz a myslím též, že patří v prvé řadě navrátit 
ho k vám.
Byla bych velmi ráda, kdybyste o obraz projevili 
zájem a mohl opět viset ve vaší obci. Jeho cenu 
posoudit nedovedu, stejně jako Vaše finanční 
možnosti, ale jsem přesvědčena, že se určitě 
dohodneme.
Přikládám fotografie obrazu, samotný obraz je 
samozřejmě kdykoliv k prohlédnutí.

Zdravím Vás a přeji hlavně zdraví.     

V dalších e-mailech paní Iva F. uvádí, že jen 
rám k obrazu má hodnotu 10 000 Kč, další 
náklady představuje zrestaurování a že dílo 
se stále nachází v brněnském hotelu Kozák. 
Z korespondence nynější majitelky vyplynulo, 
že naše obec by si od ní měla odkoupit obraz, 
který jí byl beze vší pochyby před lety odcizen 
a je stále jejím majetkem. S tím zastupitelé 
obce samozřejmě nemohli souhlasit a nabídli 
majitelce obrazu odkoupení za symbolickou 
cenu 1 000 Kč, což nemohla akceptovat zase  
ona. V době, kdy dílo darem získala a navíc  
 
 

investovala do jeho opravy, údajně nevěděla 
nic o jeho původu a následném zcizení.
Věc zůstávala dlouho nedořešena, jednání 
komplikoval mj. i nouzový stav. Až teď v květ-
nu nastal obrat, paní Iva F. se rozhodla obraz 
do	majetku	obce	vrátit, aniž by požadovala 
nějakou finanční náhradu. A tak se král Jiří 
z Poděbrad po desítkách let vrátí znovu do 
Sazovic. Možná bude trochu problém takové 
rozměrné plátno někam instalovat, ale vhod-
né místo se v naší obci určitě najde, vždyť pro 
ni František Šesták přece svůj obraz namaloval.
Na	 závěr	 mi	 dovolte	 malou	 prosbu.	 Do	
naší	obce	se	stěhují	noví	občané,	kteří	zde	
zakoupili	 nebo	 zdědili	 starší	 nemovitost	
a  chystají se ji opravovat nebo přestavo-
vat.	 Tomu	 předchází	 vyklízení	 takového	
domu	 a	 odvoz	 starých	 a	 nepotřebných	
věcí	do	sběrného	dvora.	A	tady	se	stává,	že	
občané	přivezou	na	vyhození	i	cenné	věci,	
naposled	např.	 obrazy	 františka	Šestáka,	
které	 se	 dodnes	 v	 řadě	 sazovických	 do-
mácností	 nacházejí.	 Zvažte	 tedy	 prosím,	
co	 vlastně	 vyhazujete,	 některé	 předměty	
by třeba přivítalo i naše místní muzeum.

Mgr. Věra Nejezová

František Šesták: Král Jiří z Kunštátu a Poděbrad Signatura obrazu
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Setkání s minulostí
V posledních době se v naší obci přihlásila 
hned dvakrát o slovo minulost. Po více než 
šedesáti letech se našel obraz Jiřího z Podě-
brad, jehož autorem je sazovický rodák, aka-
demický malíř František Šesták (viz článek 
Kde se toulal obraz krále Jiřího?). A získali 
jsme také sto let staré zápisky pplk. Bohumi-
la Tetoura, jednoho ze sazovických legioná-
řů, a navíc jsme se dozvěděli řadu informací 
o této zajímavé osobnosti.
Tyto materiály naší obci poskytl pan Ondřej 
Kovanda, který spravuje pozůstalost po p. Te-
tourovi a v písemnostech mj. objevil Tetouro-
vy zápisky a postřehy z italské fronty, ze zajetí 
a z pobytu v čs. legiích. Na několika místech 
pamětí se jejich autor zmiňuje i o Sazovicích.
Podplukovník Bohumil Tetour (nar. 1896 
v Karlovicích) byl synem řídícího učitele Cyri-
la Tetoura, který v letech 1906–1925 působil 
v  Sazovicích. Když se rodina do Sazovic při-
stěhovala, bylo Bohumilovi deset let a začal 
studovat na gymnáziu. Jako student naruko-
val v dubnu 1915 k 25. pěšímu pluku rakous-
ko–uherské armády a účastnil se bojů ve Slo-
vinsku a v Itálii, kde byl v hodnosti poručíka 
v srpnu r. 1917 zajat. Do československé legie 
formující se v Itálii vstoupil v červenci r. 1918. 
Sloužil jako poručík u 31. střeleckého pluku 
a  kromě bojů na italské frontě se po vzniku 
Československa zúčastnil také bojů na Sloven-
sku. Působení v legiích ukončil 31.  12.  1919, 
kdy se také vrátil k rodičům do Sazovic.
Po válce p. Tetour žil a pracoval v Praze, přede-
vším ve Vojenském zeměpisném ústavu, a po-
stupně získal hodnost podplukovníka. V rámci 
svého působení vydal i několik odborných 
knih a příruček (jsou k dohledání na internetu).
Během okupace a druhé světové války se 
zapojil do odbojové činnosti, o čemž svědčí 
certifikáty vystavené po válce. 
Stále se zhoršující zdraví (trpěl kloubním rev-
matismem) způsobilo jeho nepohyblivost 
a  od r. 1953 mu znemožnilo opouštět byt. 
Pečovaly	o	něho	jeho	dvě	dcery,	Věra	(1924)	
a Bohumila (1927).
Bohumil Tetour zemřel jako podplukovník ve 
výslužbě 29. 8. 1963 ve věku 67 let.
Ani jedna z dcer Bohumila Tetoura neměla 
děti a obě udržovaly dlouholeté přátelství s ro-
dinou p. Kovandy, které také odkázaly pozůs-
talost po svém otci. Písemností týkajících se 
Tetourovy legionářské činnosti se ujal p. Ond-
řej Kovanda, který se spojil s naší obcí a nabídl 
nám dosud neznámé dokumenty o životě její-
ho občana. Oskenoval a poslal nám fotografie, 
pohledy, korespondenci, vyznamenání a pře-
devším kompletní zápisky Bohumila Tetoura, 
které si psal na frontě a později v zajetí, ale 
dokončil je až po letech, někdy kolem r. 1961.
V dalších číslech Sazovických novin bychom 
vás rádi s některými kapitolami zápisků se-
známili. Dnes nabízíme první ukázku. pplk. Bohumil Tetour

ZAKOPANý POKLAD
V době, kdy jsme došli do tábora Stretti, dostali 
moji rodiče úřední zprávu, pro ně jistě velmi 
uklidňující, že nejsem nezvěstný, ale že jsem 
byl zajat. V té době došel do Sazovic také můj 
kufr, ve kterém jsem měl u plukovního trénu 
uschovány své věci. Bylo tam zimní prádlo, 
které mi maminka nakoupila před odjezdem 
na frontu a  které jsem já v zákopech nepo-
třeboval, pak jsem tam měl přichystány jako 
dárky cigarety a cigára pro případ, že dostanu 
dovolenou, abych nepřijel domů s prázdným, 
potom tam bylo mnoho všelijakých střepin 
a  úlomků šrapnelů a granátů, zapalovače, 
měděné prstence a mosazné dutinky vystřele-
ných dělových nábojů různých ráží, vlastní ru-
kou odjištěné nevybuchlé ruční granáty a ještě 
nepoužité náboje do zákopového děla, také 
odjištěné, ráže tuším 37 mm, dlouhé asi 15 cm, 
říkalo se jim „džim-bum“ podle zvuku, který při 
odstřelu a dopadu vydávaly; myslil jsem si, že 
to budou jednou parádní těžítka na psací stůl. 
Pak tam byly nové boty s holínkami, jaké nosili  
 
 

maďarští důstojníci od dělostřelectva a jízdy, 
sehnal mi je, a už ani nevím zač a kde vyměnil 
náš rotmistr. Ty jsem si dal u rotního ševce ob-
rátit a na moji míru přešít a těšil jsem se, jakou 
v nich budu dělat parádu o dovolené nebo po 
případném zranění u kádru v Herzogenburgu.  
Tož ten kufr došel, ale jak jsem se po přícho-
du do vlasti dozvěděl, byl poloprázdný. Byly 
prý v  něm jen zbytky toho prádla, několik 
cigár a  pár osobních drobností, jak mi ří-
kala maminka. Litoval jsem těch krásných 
žlutých vysokých bot a pak těch památeč-
ných střepin a granátů.
Teprve po letech, když už rodiče žili na od-
počinku v Olomouci, se mi svěřila moje žena 
Věra, že se už dávno dozvěděla od mamin-
ky, že v tom kufru byly i ty granáty, ale že 
maminka, když stále četla v novinách o růz-
ných neštěstích, která byla způsobena ne-
odbornou manipulací s  nevybuchlými ná-
boji, to všechno zakopala v sazovické školní 
zahradě. Tak ty tam odpočívají doposud…
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Červen, čas růží 
Červen je časem růží… Kdy jindy si 
přečíst o této královně květin zajímavý 
článek, dokonce v původní podobě?

(Text z Čítanky pro školy měšťanské,  
díl II., z r. 1913)

Růže jest líbezná a spanilá královna 
květin. Její krása a vůně lahodná učini-
ly ji miláčkem člověčenstva, a kdekoli 
mají jen poněkud smysl a cit pro krásu, 
pilně růži pěstují a ošetřují. I v nejmenší 
zahrádce u chyšky chudobné rdí se kon-
cem podletí růžový keř. A což máme říci 
teprve o zahradách boháčů a velmožů? 
Tam se naskytují oku našemu růže v bar-
vách nejnádhernějších. Pěstováním totiž 
docílilo se na tisíce druhů růžových.
V květináčích pěstují nejvíce růži měsíč-
nou, bílou i červenou; pochází ze Sýrie. 
V zahradách spatřujeme růži stolistou, 
která k nám přinesena z Kavkazu a Per-
sie. Vedle růže stolisté vídáme v  zahra-
dách zhusta růži francouzskou, která 
sluje též růží provencskou. Velikostí 
a  nádherou barev vyniká růže indická, 
pocházející z východní Indie, odkud byla 
na skloně 17. století přivezena do Evro-
py; kvete bíle, červeně nebo žlutě, voní 
pak silně a líbezně.
Všecky tyto druhy hlavní rozrodily se 
pěstováním na nesčíslné odrůdy. Není 
ovšem s  podivením, že této skvostné 
květině přičítali původ zázračný.
Řekové, u nichž byla růže zasvěcena bo-
hyni Afroditě, bájili o ní, že vznikla z krve 
milostné této bohyně. Afrodita uslyševši 
totiž, že miláček její, spanilý Adonis, na 
honbě kancem divokým byl roztrhán, 
spěchala za ním a na cestě nohu o  trn 
do krve si popíchala. Z krůpěje krve její 
vyrostl prý růžový keř.
Arabská báje o původě růže vypravuje 
takto: Když Mohamed vstupoval na ne-
besa, padlo několik krůpějí potu obličeje 
jeho na zemi a z nich vypučela růže bílá; 
z krůpěje pak potu průvodce jeho arch-
anděla Gabriela vznikla růže červená.
I stala se růže záhy znakem krásy 
a  mladosti, štěstí a veselosti. Básníci 
všech věkův a národův opěvali ji, vele-
bíce její krásu nebo ji stavíce za obraz 
krásy lidské.
V písních národa českého růže velmi 
často se ozývá, kdež bývá „červená rů-
žička“ obrazem nevinné dívky.
 

Řekové a Římané zdobili o slavnostech 
chrámy a oltáře růžemi; o hodech si věn-
čili hlavy a zdobili krk i prsa růžemi, ba 
ověnčovali si jimi i číše, z nichž pili. Císař 
Heliogabalus, největší marnotratník, 
jenž seděl na trůně římském, dal kdysi 
na hosti takovou spoustu růží nasypati, 
že někteří z hodovníků se v nich zadusili.
V církvi katolické růži rovněž mnohá 
vzdávána pocta. Růže jest obrazem 
nejsvětější Bohorodičky. V nejedné písni 
duchovní nazývá se Panna Maria růží 
sionskou. Ve středověku bylo zvykem 
zobrazovati Bohorodičku sedící v háji 
růžovém. A jak často vídáme doposud 
obrazy Panny Marie v chrámech růžemi 
ověnčené!
I legenda oslavuje růží život mnohého 
světce a mnohé světice. Svatá Alžběta, 
choť Ludvíka, landkraběte durynského, 
byla kněžna k  chudině velmi štědrá. 
Když jednou, nesouc chudým almužnu, 
potkala manžela a tento se jí tázal, co 
nese, odvětila, že růže. Mělať na mysli, že 
almužna před Bohem tak jest milá jako 
růže. Ježto však v té době růže nekvetly, 
žádal choť její, aby ukázala, co v klínu 
nese. Rozestřela zástěrku, a ejhle, byly 
v ní místo almužny růže. Od té doby vy-
obrazuje se světice tato s klínem plným 
růží.
Růže nám přivádí na mysl také růženec. 
Kuličky růžencové byly původně ze dře-
va růžového nebo z roztlučeného listí 
růžového v kuličky shněteného.
Připomeneme též slavnosti růžové, jež 
prý zavedl ve Francii biskup sv. Medard. 
Každý rok byl v den ustanovený dán nej-
ctnostnější dívce peněžitý dar a věnec 
růžový. A dívka ta byla zvolena za paní 
Růžovou neboli Růženu na celý rok.
Také v Čechách a na Moravě konala se 
před časy na mnohých místech slavnost 
růžová. Dělo se to takto:
Koncem měsíce máje volívali pannu 
nejctnostnější za paní Růžovou na rok, 
dvě dívky pak za její služky; ona si po-
tom zvolila sedm družiček a sedm mlá-
denců. Druhou neděli slavila se slavnost 
paní Růžové. Družičky si vystrojily paní 
Růžovou bílým oděvem, dlouhé vlasy 
propletly růžemi, modrými fábory a ka-
ménky, hrdlo ovinuly bílým šátkem, 
sukni bílou přepásaly červeným pásem, 
i střevíce a punčochy měla bílé. Rovněž  
 

i družičky byly celé bílé, mládenci v zele-
ných kabátech, bílými páskami přes levá 
ramena pod pravou rukou přepásáni. Vy-
vedli paní Růžovou s hudbou ke starosto-
vi, který ji za ruku pojal a v slavnostním 
průvodě vedl k lípě. Tam posadil paní Rů-
žové věnec z bílých růži na hlavu, navlekl 
jí na prst pravé ruky zlatý prsten a  oko-
lo lípy s ní třikráte potančiv, odevzdal ji 
druhým, kteří ji všichni provedli. Poté 
hodovali. Připíjeli paní Růžové a podali 
jí dvé bílých holoubátek, bílou slepičku 
a černého kohoutka, nůž na okrášleném 
pásku a bílý růžek kozlí, na který konšel 
po svačině třikrát zatroubil a hosti k tanci 
pod lípu zval. Večer s hudbou a zpěvem 
doprovodili paní Růžovou domů.
Papežové světívají na neděli čtvrtou 
v  postě zvláštní modlitbou zlatou růži. 
Darují pak růži takto svěcenou někte-
rému katolickému knížeti nebo kněžně, 
aby jim pro jejich nábožnost projevili 
zvláštní poctu.
Ve středověku zdobili panští rodové své 
štíty růžemi. V Anglii byla růže bílá zna-
kem knížecího rodu Yorkského, červená 
růže pak znakem knížecího domu Lan-
kasterského. A když mezi oběma rody 
vznikla válka o trůn anglický, nazvali ji 
„válkou růží“. V Čechách měli Vítkovci ve 
znaku první růži pětilistou a nazývali se 
odtud „páni z Růže nebo Rožmberkové“.
Ký div, že jest krásná ta květina v prů-
myslu a  obchodě důležitým činitelem. 
Na východě, v Egyptě a v Rumelii, jižně 
od Balkánu, pěstují růži na rozsáhlých 
prostorách, připravujíce z ní růžový olej 
a růžovou vodu; oba výrobky mají veli-
kou cenu.
Nejvíce růžového oleje vyrábí se u města 
Kazanliku na jižním svahu pohoří Bal-
kánského. Růžové sady kazanlické po-
skytují čarokrásný pohled a vůně jejich 
naplňuje vzduch až na deset mil v okolí.
Z metrického centu květu růžového ne-
dobude se více než dvou dekagramů ole-
je růžového, jehož vůně jest tak silná, že 
způsobuje bolení hlavy. Čistý olej růžový 
jest velmi drahý a v obchodě jest jen mí-
chaný. Mnohem více než oleje užívá se 
vody růžové, jíž velmi mnoho spotřebují 
v krajinách východních, smývajíce jí ze 
sebe viny a zahánějíce zlé duchy. Také 
se připravuje růžový cukr a včely sbírají 
z růží med růžový.
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Informace pro občany

KADEřNICTVÍ	JANA	MORAVCOVá

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PáTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat	se	můžete	na	tel.	čísle	 
605	436	848	nebo	přímo	v	kadeřnictví.

ObECNÍ	ÚřAD	–	ÚřEDNÍ	HODINY

PONDĚLÍ	 7.30–11.00,		 14.00–17.30
STŘEDA	 7.30–11.00,		 14.00–17.30

Tel.:	577	121	500,	725	121	141

ObECNÍ	KNIHOVNA	SAZOVICE

Otevřeno KAžDý	ČTVRTEK  
od 9.00 do 11.00 hod.,  

odpoledne od 15.30 do 19.00 hod.
E-mail:	knihovna.sazovice@seznam.cz	

Tel.:	732	531	400

PEDIKÚRA

Tel.:	605	261	375

POTRAVINY	SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.30–16.00
 ÚTERÝ 7.30–16.00
 STŘEDA 7.30–16.00
 ČTVRTEK 7.30–16.00
 PáTEK 7.30–16.00
 SOBOTA 7.30–10.00

Tel.:	739	341	167

POHOSTINSTVÍ

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PáTEK 16.00–23.00
	 SOBOTA	 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00


